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Baterie s³oneczne na dachu DS Zbyszko

Pa³ac
w Gu³towach 
po po¿arze

Odpoczynek w Ko³obrzegu... na okr¹g³o£azy - kampus akademicki - student can dance
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Podczas Zjazdu  Polskiego Towarzystwa Chemicznego, który odby³ siê we
wrzeœniu  br w £odzi,  profesora dr hab.  Bronis³awa  Marciniaka
uhonorowano  Medalem im.  Jana Zawidzkiego. Przyznaje siê go
cz³onkom Polskiego Towarzystwa Chemicznego  za wybitne osi¹gniêcia  
z zakresu chemii  fizycznej  i nieorganicznej.  Te kryteria  zadecydowa³y 
o wyró¿nieniu  profesora Marciniaka i jego naukowych zas³ug.

Na br¹zowym  tle medalu  wybita jest podobizna  Jana Zawidzkiego,  rok
jego urodzin  i œmierci. Po drugiej  stronie umieszczony jest  napis „Polskie
Towarzystwo Chemiczne”  i nazwisko  osoby, która medal otrzymuje.
Wrêczany jest te¿ dyplom.   

Medal  PTCH 
dla prof. B. Marciniaka 
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Variants, Variability, Variation”- taki mo-
tyw przewodni przyœwieca³ czterdziestej
jubileuszowej edycji Poznañ Linguistic

Meeting (PLM), miêdzynarodowej konferencji
jêzykoznawczej, organizowanej przez Instytut
Filologii Angielskiej UAM. Spotkanie to odby³o
siê w dniach 2-5 wrzeœnia 2009 roku w kam-
pusie Collegium Europaeum Gnesnense 
w GnieŸnie i tradycyjnie przyci¹gnê³o rzesze
pasjonatów jêzykoznawstwa z czo³owych
oœrodków uniwersyteckich w Polsce i za grani-
c¹, m.in. z Kanady, Stanów Zjednoczonych,
Wielkiej Brytanii, Izraela, Austrii, Francji, Hi-
szpanii, Korei, Tajwanu, Japonii, Czech, Nie-
miec, Belgii i Norwegii. Wœród uczestników
konferencji nie zabrak³o œwiatowej s³awy spe-
cjalistów z dziedziny jêzykoznawstwa, takich
jak: prof. Peter Trudgill, prof. Karol Janicki,
prof. Ellen Contini-Morava, prof. Nancy Nie-
dzielski, prof. Dennis Preston, prof. Ernst
Ha

o
kon Jahr, prof. Denise Troutman. Przyby³a

równie¿ liczna grupa studentów, pragn¹ca po-
szerzyæ wiedzê zdobyt¹ na seminariach jêzyko-
znawczych. Konferencjê otworzy³a przewodni-
cz¹ca Komitetu Organizacyjnego PLM 2009,
prof. dr hab. Katarzyna Dziubalska-Ko³aczyk.

Zgodnie z motywem przewodnim w progra-
mie PLM 2009 znalaz³y siê wyk³ady plenarne
i sesje warsztatowe, poœwiêcone wariantyw-
noœci w perspektywie wewn¹trz- i zewn¹trzjê-
zykowej. 2 wrzeœnia odby³y siê dwa wyk³ady
plenarne. Pierwszy zatytu³owany „On the
growth of variants: Sociolinguistic typology
and the development of allomorphy and allo-
phony” wyg³osi³ Peter Trudgill z Uniwersytetu
w Agder, Uniwersytetu La Trobe, Uniwersyte-
tu we Fryburgu i Uniwersytetu East Anglia.
Drugi wyk³ad plenarny „The discourse of be-
fuddlement” zaprezentowa³ Karol Janicki 
z Uniwersytetu w Bergen. 3 wrzeœnia sesje

naukowe rozpocz¹³ wyk³ad plenarny „The me-
aning of Agreement” autorstwa Ellen Contini-
Morava z Uniwersytetu Virginia. Motyw prze-
wodni znalaz³ tak¿e odzwierciedlenie 
w dwóch pi¹tkowych wyk³adach plenarnych:
„Perceptual experiments and phonetic varia-
tion: Finding out what speakers don't know
they know, and vice versa”, poprowadzonym
przez Nancy Niedzielski z Uniwersytetu Rice 
i „The four elephants of sociolinguistics in-
spect a ping-pong ball” wyg³oszonym przez
Dennisa Prestona z Uniwersytetu w Oklaho-
ma State. 

Tematyka sesji warsztatowych wyraŸnie
nawi¹zywa³a do leitmotivu tegorocznego
PLM. Tradycyjnie silnie reprezentowane by³y
sesje, poœwiêcone fonetyce i fonologii oraz
morfologii i sk³adni. Nie lada atrakcj¹ by³o 
z pewnoœci¹ spotkanie, poœwiêcone anato-
mii reprezentacji fonologicznych „Melody vs.
Structure in Phonological Representations”,
a tak¿e sesja „Where language and music
meet”, poœwiêcona relacji muzyka - jêzyk,
oparta na badaniach z dziedziny neuropsy-
chologii i fonologii. Uczestnicy PLM 2009
mieli ponadto okazjê wys³uchania referatów,
zaprezentowanych podczas nowatorskiej se-
sji „Clinical Linguistics”, promuj¹cej empi-
ryczne studium zaburzeñ mowy w zakresie
jêzykoznawstwa klinicznego. Nietuzinkowe
wyzwanie intelektualne zapewni³a uczestni-
kom sesja sk³adniowa „Clausal architecture:
how universal/variable is it?” oraz sesja 
„Noun Classification” dotycz¹ca m.in. se-
mantycznych i pragmatycznych funkcji klasy-
fikacji rzeczownika i ich implikacji dla struktu-
ry leksykalnej i gramatycznej. Sesjê „Clausal
architecture: how universal/variable is it?”
wspó³organizowa³ prorektor UAM ds. nauki 
i wspó³pracy miêdzynarodowej, prof. dr hab.

Jacek Witkoœ. T³umy s³uchaczy przyci¹gnê³a
tak¿e sesja warsztatowa „Disentangling va-
riation: discourse in context”, zachêcaj¹ca
do po³¹czenia jakoœciowych i iloœciowych me-
tod badania dyskursu. Jej inicjatorki prof. dr
hab. Agnieszka Kie³kiewicz-Janowiak i dr Jo-
anna Pawelczyk z IFA UAM podkreœla³y po-
trzebê intertekstualnoœci i multimodalnoœci
dyskursów. Wielu uczestników zgromadzi³y
równie¿ pozosta³e sesje pi¹tkowe: „Attitudes
towards sociophonetic variation”, zapropo-
nowana przez wspó³organizatora PLM 2009,
dr. Jaros³awa Weckwertha i „Heritage and
identity of Frisians and their language”, przy-
gotowana przez dr hab. El¿bietê W¹sik z Za-
k³adu Jêzyków Starogermañskich IFA.

Ostatni dzieñ konferencji otworzy³ specjalny
wyk³ad plenarny „Ludwik Zamenhof - one of
the most important ophthalmologists in the
world's culture. On the 150th anniversary of
his birth”, przedstawiony przez dr. Andrzeja
Grzybowskiego z Uniwersytetu Medycznego
im. Karola Marcinkowskiego w Poznaniu. Bez-
poœrednio po wyk³adzie uczestnicy mieli oka-
zjê wys³uchaæ referatów, prezentowanych w ra-
mach sesji warsztatowej „Alternativa in social
semiotics”, bêd¹cej kontynuacj¹ sesji „Visual
Communication” z 2007 roku. 

£¹cznie w czasie PLM 2009 wyg³oszonych
zosta³o 6 wyk³adów plenarnych oraz ponad
100 referatów w ramach 9 sesji warsztato-
wych i 10 regularnych sesji tematycznych 
(w tym sesja posterowa). Tematyka refera-
tów objê³a szerokie spektrum dziedzin jêzy-
koznawstwa, np. kognitywistykê, morfofono-
logiê, morfosk³adniê, socjopragmatykê, so-
cjofontetykê. 

Honorowymi patronami PLM 2009 byli mi-
nister nauki i szkolnictwa wy¿szego, prof. dr
hab. Barbara Kudrycka, JM rektor UAM, prof.
dr hab. Bronis³aw Marciniak, prezydent mia-
sta Poznania Ryszard Grobelny oraz prezy-
dent miasta Gniezna Jacek Kowalski. Konfe-
rencjê zaszczycili sw¹ obecnoœci¹ JM rektor
UAM, prof. dr hab. Bronis³aw Marciniak, pro-
rektor UAM ds. nauki i wspó³pracy miêdzyna-
rodowej, prof. dr hab. Jacek Witkoœ oraz pro-
dziekan Wydzia³u Neofilologii ds. nauki, prof.
dr hab. Piotr G¹siorowski. Wsparcia finanso-
wego w organizacji przedsiêwziêcia udzieli³
Komitet Jêzykoznawstwa Polskiej Akademii
Nauk (PAN).

Serdecznie dziêkujemy wszystkim oso-
bom, które przyczyni³y siê do sukcesu PLM 
w tym roku. Jednoczeœnie zapraszamy wszy-
stkich obecnych i przysz³ych adeptów jêzyko-
znawstwa na kolejn¹ edycjê PLM w roku
2010.

Komitet Organizacyjny PLM 2009
Prof. Katarzyna Dziubalska-Ko³aczyk
Dr Jaros³aw Weckwerth
Dr Kamila Dêbowska
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Miêdzynarodowa konferencja jêzykoznawcza

Poznañ Linguistic Meeting
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Abba Gana (Kamerun) jest studentem teologii. W Polsce od
siedmiu miesiêcy uczy siê jêzyka, by w przysz³oœci przyj¹æ tutaj
œwiêcenia kap³añskie. W naszym kraju urzek³y go ludzka ¿yczli-
woœæ, a tak¿e zima, któr¹ zobaczy³ pierwszy raz w ¿yciu.

Sybille Blöcker (Niemcy) jest studentk¹ polonistyki i polityki w
Niemczech. W Poznaniu mieszkaj¹ jej dziadkowie. Uczy siê jêzyka
polskiego, by swobodnie rozmawiaæ z rodzin¹, któr¹ stara siê
odwiedzaæ kilka razy w roku. Lubi atmosferê poznañskiej Starówki. 

Nicolas Ngartolnan (Czad), po raz pierwszy w Polsce, uwa¿a,
¿e chocia¿ jêzyk polski jest trudny, to nasz kraj ma bardzo boga-
t¹ i piêkn¹ kulturê oraz historiê. 

Fearghas O'Beara (Irlandia) w kursie Letniej Szko³y Jêzyka 
i Kultury Polskiej uczestniczy ju¿ po raz czwarty. Zaczyna³ kilka lat
temu na Katolickim Uniwersytecie Lubelskim. Jêzyk polski przyda-
je mu siê w pracy zawodowej, jego szefem jest Polak. 

Robert Spat (Niemcy) ma polskie korzenie - mama jest Polk¹.
Uczy siê jêzyka polskiego, by podobnie jak Sybille swobodnie po-
rozumiewaæ siê podczas rodzinnych spotkañ. Robert pisze tak¿e
pracê, dotycz¹c¹ stosunków polsko-niemieckich, chce korzystaæ
z polskiej literatury, rozmawiaæ z ludŸmi, uczyæ siê historii. 

Ró¿ne przyczyny sprowadzi³y tych m³odych ludzi do Poznania,
jednoczy³y ich nauka jêzyka, praca, zabawa oraz wspólnie spêdzo-
ne chwile. 

Opracowa³a Marta Dzionek 
na podstawie pisma studentów LSJiKP „Po polsku” 

nr 1(19) nr 2(20). 
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NASZ UNIWERSYTET PONAD GRANICAMI

Wiele dróg do Polski
Belgia, Bu³garia, Brazylia, Francja, 
Ghana, Holandia, Irlandia, Japonia, 
Kazachstan, Niemcy, Szwajcaria,
USA, W³ochy - to pañstwa, których
m³odzi obywatele wziêli udzia³ 
w tegorocznej Letniej Szkole Jêzyka 
i Kultury Polskiej, organizowanej
przez UAM. 
W licz¹cej 36 osób grupie da³o siê 
zauwa¿yæ ró¿ne oczekiwania, 
pragnienia, motywacje, ale wszyscy
przez trzy tygodnie spêdzone 
w Poznaniu chcieli poznaæ kawa³ek
naszego œwiata. 
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Studia rozpoczynaliœmy - tak, tak - przed pó³-
wieczem - nasze absolutorium odby³o siê 
45 lat temu… Wydarzenia te by³y zwi¹zane 
z jeszcze wtedy istniej¹cym Wydzia³em Mate-
matyki, Fizyki i Chemii UAM. 

Od tej pory spotykaliœmy siê co piêæ lat,
choæ losy rzuci³y nas w ró¿ne strony Polski, 
a nawet œwiata. Kolejne spotkanie w majowy
wieczór, z udzia³em ponad trzydziestoosobo-
wej grupy Kole¿anek i Kolegów, mia³o wyj¹t-

kow¹ oprawê. Uczestnicy Zjazdu przyjêci zo-
stali niezwykle serdecznie przez JM rektora,
prof. dr. hab. Bronis³awa Marciniaka. Nawi¹-
zuj¹c do niedawnych obchodów 90. rocznicy
powstania Uniwersytetu Poznañskiego i hi-
storii powstania Almae Matris akademickie-
go Poznania, JM Rektor przedstawi³ równie¿
plany dalszego rozwoju uczelni, w tym prze-
prowadzki Wydzia³u Chemii do nowej siedziby
na Morasku. 

W mi³ej atmosferze absolwenci z³o¿yli swe-
mu Przeœwietnemu Koledze (prof. Marciniak
to przecie¿ tak¿e chemik!) najlepsze ¿yczenia
pomyœlnych dzia³añ na niwie Uniwersytetu 
i, obdarowani okolicznoœciowymi pami¹tka-
mi, udali siê do Collegium Historicum pod
opiekuñcze skrzyd³a (ju¿ tradycyjnie…) Pani
Marii Królskiej, jako szafarki wspaniale za-
stawionego sto³u. Rozmowy, nieco nostal-
giczne wspomnienia i optymistyczne plany,
zwi¹zane z ca³kiem licznym pokoleniem wnu-
ków, przerwaliœmy na chwilê, by przejœæ 
”œladami pocz¹tków uniwersyteckiej chemii”
w poznañskim Zamku.

Czekamy na X Zjazd!
Dr Wrócis³awa Bergandy, 

Prof. Wanda Radecka-Paryzek

W kwietniu br. otrzyma³am informacjê od
doktora Andrzeja Gulczyñskiego z Katedry
Prawa Rzymskiego i Historii Prawa S¹do-
wego UAM o znalezieniu w Bibliotece Ra-
czyñskich nieznanego tekstu, napisanego
w jêzyku starogreckim z zapytaniem o jego
treœæ. W liœcie z 19 kwietnia dr Gulczyñski
napisa³, ¿e autorem jest Bonawentura Gra-
szyñski, lektor jêzyków klasycznych, zatru-
dniony na Uniwersytecie Poznañskim jesie-
ni¹ 1919 roku.

Bonawentura Graszyñski urodzi³ siê w Mu-
rowanej Goœlinie 10 lipca 1859 roku (obe-
cnie ma w tej miejscowoœci ulicê swojego
imienia). Po ukoñczeniu gimnazjum w Le-
sznie wyjecha³ w 1879 roku do Niemiec,
gdzie w Greifswaldzie studiowa³ najpierw
przez dwa lata medycynê, a przez piêæ na-
stêpnych filologiê klasyczn¹. Po uzyskaniu
stopnia magistra przez wiele lat pracowa³ ja-
ko nauczyciel prywatny i gimnazjalny, m.in.
we Lwowie. W roku 1919 powróci³ do Wielko-
polski oraz obj¹³ obowi¹zki nauczyciela 
w Gimnazjum im. Karola Marcinkowskiego w
Poznaniu. W tym samym roku rozpocz¹³ te¿
pracê jako lektor jêzyka greckiego na Uniwer-
sytecie Poznañskim. 

Od strony naukowej Graszyñski znany jest
przede wszystkim z utworów poetyckich, 
pisanych po starogrecku, jakkolwiek tworzy³
te¿ powieœci i utwory dramatyczne. Dla bizan-
tynistów interesuj¹c¹ ciekawostk¹ mo¿e byæ
komedia „Athenais”, poœwiêcona cesarzo-
wej bizantyñskiej czy tragedia o gockiej królo-
wej Amalasuncie (Poznañ 1929). 

Za zas³ugi dla rozpowszechniania kultury
helleñskiej Bonawentura Graszyñski otrzy-
ma³ w 1908 roku z r¹k króla Grecji Jerzego I
Z³oty Krzy¿ Kawalerski greckiego Orderu Zba-

wiciela. W uznaniu zas³ug dla kultury polskiej
- Graszyñski mia³ otrzymaæ stopieñ doktora
honoris causa Uniwersytetu Poznañskiego,
do czego nie dosz³o z powodu jego œmierci 
9 listopada 1922 roku.

Odnaleziony, jednostronicowy rêkopis
jest poematem, który ma uczciæ powstanie
Uniwersytetu, a zatem nale¿y datowaæ go
na lato - jesieñ 1919 roku. Jest brudnopi-
sem, o czym œwiadcz¹ skreœlenia i popraw-
ki w trzech miejscach, w tym dwie o charak-
terze ortograficznym, a jedna dotyczy zmia-
ny epitetu bogini. Tytu³ brzmi: „Na otwarcie
uniwersyteckiego Muzejonu w Poznaniu”.
Liczy on dwadzieœcia wersów. Pisany grek¹
klasyczn¹, w dystychu elegijnym, jest to ro-
dzaj proœby, skierowanej do Muz, a tak¿e
Hygiei i Temidy, by obdarzy³y wszystkich
uczestników tytu³owego przedsiêwziêcia
wszelkimi ³askami, ka¿da z nich zgodnie ze
swoj¹ natur¹. 

Poemat wieñczy wezwanie, aby gorsz¹ce
spory i waœnie (neikos, eris) nie zak³óca³y
pracy uczonych, a w zamian zapanowa³y
zgoda (harmonia).

Dr Anna Kot³owska
Pracownia Historii Bizancjum

Instytut Historii UAM
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NASZ UNIWERSYTET WYDARZENIA

Nowo odkryty poemat 
o utworzeniu Uniwersytetu z 1919 roku
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Chemicy trzymaj¹ siê mocno...
W dniu 30 maja 2009 roku odby³ siê IX Zjazd 
Absolwentów Chemii UAM - rocznik 1959-1964



P rzywo³ana w tytule konferencji Europa
stanowi³a symbol integracji i ró¿norod-
noœci - czyli dwóch zjawisk, które obe-

cne s¹ równie¿ w sferze funkcjonowania me-
diów. Tytu³ sesji naukowej zachêca³ przy tym
do przyjêcia specyficznej perspektywy ogl¹du
- z jednej strony poœwiêcenia wiêkszej uwagi
wybranemu obszarowi (obraz Europy w me-
diach informacyjnych na œwiecie), z drugiej
zaœ przyjrzenia siê modelom mediów infor-
macyjnych, funkcjonuj¹cych w Europie i po-
równania ich z rozwi¹zaniami, które znaleŸæ
mo¿emy poza Starym Kontynentem. 

Goœæmi specjalnymi konferencji byli prof.
Akiba A. Cohen z Uniwersytetu w Tel Awiwie -
by³y prezydent International Communication
Association, ekspert UNESCO ds. oceny pro-
jektów, dotycz¹cych sfery Wolnoœci Mediów i
Wolnoœci Wypowiedzi, autorytet w dziedzinie
miêdzynarodowych badañ porównawczych
nad mediami i dziennikarstwem, a tak¿e

prof. Paolo Mancini z Uniwersytetu w Perugii
- wybitny badacz systemów politycznych i me-
dialnych, wspó³autor wielokrotnie nagradza-
nej i przet³umaczonej tak¿e na jêzyk polski
ksi¹¿ki: „Systemy medialne”. Wizyta obu
uczonych mo¿liwa by³a dziêki wsparciu Urzê-
du Miasta w ramach programu Akademicki
Poznañ. £¹cznie w konferencji udzia³ wziê³o
51 osób z 12 krajów, takich jak: USA, Kana-
da, Wielka Brytania, Irlandia, Holandia, Bel-
gia, Dania, Niemcy, Portugalia, W³ochy, Izra-
el, Polska.

Jednym z celów konferencji by³o zaprezen-
towanie wyników badañ, prowadzonych w ra-
mach miêdzynarodowego projektu „Foreign
News on TV” („Informacje zagraniczne w te-
lewizji”). Program ten zosta³ zainicjowany
przez prof. Akibê A. Cohena w 2007 roku.
Bior¹ w nim obecnie udzia³ przedstawiciele
15 krajów z ca³ego œwiata, w tym Polska,
któr¹ reprezentuj¹ naukowcy z Wydzia³u Na-

uk Politycznych i Dziennikarstwa UAM. Ca-
³oœæ obejmuje trzy etapy: w pierwszym anali-
zowana by³a zawartoœæ wybranych telewizyj-
nych programów informacyjnych, w drugim
przedmiotem badañ bêd¹ oczekiwania i po-
trzeby odbiorców, zaœ w trzecim wyniki wcze-
œniejszych analiz przedstawione zostan¹
dziennikarzom i wydawcom. 

Konferencja stanowi³a doskona³¹ okazjê
nie tylko do przedstawienia miasta i uczelni
goœciom z zagranicy (zdecydowana wiêk-
szoœæ z nich by³a w Polsce po raz pierwszy),
ale i do nawi¹zania wspó³pracy naukowej 
i dydaktycznej (m.in. wyk³ady goœcinne oraz
wymiana grup studenckich). 

Co ciekawe, spotkanie cieszy³o siê te¿ du-
¿ym zainteresowaniem ze strony mediów - re-
lacja z tego wydarzenia znalaz³a siê m.in. w
„Teleskopie” i tym samym konferencja o new-
sach sama sta³a siê medialnym newsem.

Agnieszka Stêpiñska
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Badania o mediach, 
media o badaniach
Wyzwania stawiane przed miêdzynarodowymi badaniami porównawczymi, 
standardy profesjonalizmu dziennikarzy oraz relacjonowanie przez media konfliktów 
- to tylko niektóre z zagadnieñ, dyskutowanych przez badaczy z 14 krajów 
na miêdzynarodowej konferencji naukowej „News in Europe. Europe on News. 
The Proximity and Distance”, która odby³a siê w ostatni weekend sierpnia 
na Wydziale Nauk Politycznych i Dziennikarstwa UAM.



Po raz pierwszy zetkn¹³ siê z Uniwersytetem
Poznañskim w 1925 r., kiedy uczelnia goœci-
³a uczestników IV Powszechnego Zjazdu Hi-
storyków Polskich, drugiego w odrodzonej
Rzeczypospolitej. Liczy³ wówczas 27 lat, mia³
za sob¹ pierwsze publikacje, a przed sob¹
fundamentaln¹ syntezê „Studia nad pocz¹tka-
mi spo³eczeñstwa i pañstwa litewskiego”
(1931-1932), która do dziœ zachowa³a sw¹
nieprzemijaj¹c¹ wartoœæ, zaœ m³odemu auto-
rowi zapewni³a trwa³e miejsce w œcis³ej czo-
³ówce badaczy przesz³oœci. 

Jako dziesiêciolatek opuœci³ ojcowski folwar-
czek Daugudzie w powiecie wi³komierskim i roz-
pocz¹³ edukacjê szkoln¹ w Wilnie. Wybuch I woj-
ny œwiatowej zasta³ go na wakacjach u krew-
nych w Czernihowie i odci¹³ mu powrót w rodzin-
ne strony. Maturê zda³ na Ukrainie i rozpocz¹³
studia na Uniwersytecie w Kijowie, gdzie pozna³
tamtejsze naukowe znakomitoœci. Musia³ jed-
nak ze wzglêdu na trudnoœci finansowe prze-
rwaæ naukê i rozpocz¹æ edukacjê ¿yciow¹ jako
urzêdnik, mia³ te¿ krótk¹ przygodê wojenn¹ na
froncie rumuñskim. Wtedy te¿ - jak mi siê zwie-
rzy³ po latach - zacz¹³… paliæ papierosy, zreszt¹
sporadycznie. 

Kiedy tylko sta³o siê to mo¿liwe, wróci³ do
Wilna, gdzie w 1924 r. studia uwieñczy³ dokto-
ratem, pierwszym w dziejach odrodzonej Almae
Matris. Najpierw jednak w 1920 r. - choæ ze
wzglêdu na s³aby wzrok zosta³ zwolniony 
ze s³u¿by wojskowej - wzi¹³ udzia³ jako ochotnik
w kampanii przeciwbolszewickiej. M³odszy asy-
stent w katedrach historycznych Uniwersytetu
Stefana Batorego - to pierwsze zajmowane sta-
nowisko na uczelni, której w okresie miêdzywo-
jennym by³ nastêpnie docentem i profesorem 
w Katedrze Dziejów Europy Wschodniej. Otrzy-
ma³ te¿ propozycjê przejœcia na litewski Uniwer-
sytet Witolda Wielkiego w Kownie. Z³o¿y³ tam
nawet wstêpn¹ wizytê, a trzeba pamiêtaæ o ów-
czesnych nie³atwych stosunkach politycznych
miêdzy dwoma pañstwami. Stabilizacjê
osi¹gn¹³ po kilkuletniej pracy w Archiwum Mia-
sta Wilna. Prze³omowe znaczenie dla jego war-
sztatu badawczego mia³ roczny pobyt w Pary¿u.

Imponuj¹cy dorobek nad dziejami Litwy hi-
storycznej XIII-XVII w. zasta³ go w Wilnie, gdzie
stara³ siê pracowaæ naukowo w iœcie spartañ-
skich warunkach i omal nie sta³ siê ofiar¹ re-
presji okupanta. By³a to prawdziwa gehenna. W
pocz¹tkach 1945 r. znalaz³ siê w gronie repa-
triantów w £odzi, zabra³ tu to, co mia³ najcen-
niejsze - swój ksiêgozbiór. Bez wahania przyj¹³
propozycjê z Poznania, jak¹ wystosowa³ dzie-
kan prof. Kazimierz Tymieniecki. Rozpocz¹³ siê
niemal czterdziestoletni zwi¹zek Henryka £ow-
miañskiego z Uniwersytetem, który w 1956 r.
otrzyma³ jako patrona bliskiego sercu ka¿dego

wilnianina - Adama Mickiewicza. By³ kierowni-
kiem katedry po Kazimierzu Chodynickim i dy-
rektorem Instytutu Historycznego, formalna
emerytura w 1968 r. nie mia³a faktycznego 
w tym zwi¹zku znaczenia. Od 1938 r. cz³onek-
korespondent Polskiej Akademii Umiejêtnoœci
w Krakowie, w 1950 r. zosta³ cz³onkiem czyn-
nym, a po powstaniu Polskiej Akademii Nauk -
wszed³ od pocz¹tku do grona jej luminarzy. 

Cz³owiek imponuj¹cej pracowitoœci i konse-
kwentnej koncentracji, po 1945 r. nie kontynu-
owa³ z ma³ymi wyj¹tkami - przynajmniej w po-
staci publikacji - tematyki lituanistycznej, prze-
suwaj¹c zainteresowania na czasy wczesno-
piastowskie i S³owiañszczyznê pierwotn¹. By³
redaktorem pierwszej wielkiej powojennej syn-
tezy dziejów ojczystych (tom I do 1764 r.), przy-
gotowanej w Instytucie Historii PAN; dzie³o o
„Podstawach gospodarczych formowania siê
pañstw s³owiañskich” (1953) sta³o siê zapo-
wiedzi¹ wielotomowych „Pocz¹tków Polski”,
których uzupe³nieniem by³o dzie³o o „Religii
pogañskich S³owian i jej upadku”.

Poznañ stworzy³ badaczowi, który nie mia³
wielkich wymagañ ¿yciowych, doskona³e wa-
runki pracy, Uniwersytet sta³ siê jego drug¹ Al-
ma Mater. Obdarzy³a ona Go (podobnie jak
Uniwersytet Warszawski) godnoœci¹ doktora
honoris causa. W pocz¹tkach 1984 r. uczelnia
wyda³a pierwszy z dwóch tomów pism wybra-
nych, co sta³o siê okazj¹ do spotkania z sêdzi-
wym autorem jej w³adz oraz ministra szkolnic-
twa wy¿szego. Warto tu przypomnieæ jak¿e
dziœ aktualne s³owa Henryka £owmiañskiego,
który w jednym z wczeœniejszych wywiadów
(1977 r.) na pytanie o historiê jako nauczyciel-
kê ¿ycia odpowiedzia³: „Tutaj trzeba byæ bar-
dzo ostro¿nym. Historia mo¿e byæ tak¿e z³¹ na-
uczycielk¹, je¿eli niew³aœciwie interpretowaæ
bêdziemy jej fakty”.

Uczestniczy³ w kolejnych zjazdach history-
ków polskich. W Toruniu (1974) ¿ywo i ze
znawstwem realiów litewskich komentowa³
projekcjê filmu „Potop” w re¿yserii Jerzego
Hoffmana (mia³em okazjê siedzieæ obok); w
Katowicach (1979) w wype³nionej po brzegi
sali Instytutu Fizyki wyg³osi³ wyk³ad na temat
„Roli Boles³awa Chrobrego i jego epigonów w
procesie integrowania pañstwowego ziem pol-
skich w XI w.”. Kiedy wyje¿d¿a³ przed zakoñcze-
niem zjazdu (z zamiarem odwiedzenia w dro-
dze powrotnej grobu matki w £odzi i ¿ony w po-
bliskim Rzgowie), odprowadziliœmy Mistrza na
dworzec w gronie kilku uczniów, a z nami jego
m³odszy kolega z Wilna, profesor Leonid ̄ ytko-
wicz. Przy kawie i ciastkach (by³o nieco czasu
do odjazdu poci¹gu) obaj wspominali lata spê-
dzone w grodzie nad Wili¹ i tamtejsze s³awne
cukiernie Sztralów. 

By³ to ostatni zjazd historyków z Jego udzia-
³em. Do kolejnego - w Poznaniu - starannie siê
przygotowywa³, ale w przededniu otwarcia zgi-
n¹³ pod ko³ami tramwaju. Odbywa³ sw¹ co-
dzienn¹ wêdrówkê z domu przy ulicy Czeœni-
kowskiej do Biblioteki Uniwersyteckiej. Trady-
cyjnie wysiada³ przy ówczesnym „Ba³tyku” 
i pieszo szed³ na ulicê Ratajczaka, by zaj¹æ
swoje sta³e miejsce w Czytelni Profesorskiej… 

Przed zamkniêciem zjazdu historycy z ca³ego
kraju i z zagranicy po¿egnali swego Seniora, który
nastêpnego dnia zosta³ pochowany obok ¿ony w
dalekim Rzgowie. Gerard Labuda w ostatnich s³o-
wach zestawi³ go z tytanami dziejopisarstwa (Ja-
nem D³ugoszem, Adamem Naruszewiczem i Joa-
chimem Lelewelem), piêkne wspomnienie po-
œwiêci³ „najwiêkszemu naszemu mediewiœcie”
Aleksander Gieysztor, we wzruszaj¹cych s³owach
podziêkowa³ przybyszowi z Wilna w imieniu w³adz
wojewódzkich za uœwietnianie nauki wielkopol-
skiej wicewojewoda Romuald Zysnarski.

By³o to æwieræ wieku temu, na pocz¹tku
wrzeœnia.

Poznañska Alma Mater pamiêta o swoim wiel-
kim Profesorze. Dziesi¹t¹ rocznicê tragicznego
zgonu upamiêtniono w Instytucie Historii sesj¹
naukow¹, poœwiêcon¹ Jego ¿yciu i dzie³u. Spe-
cjaln¹ konferencjê zorganizowa³o Ko³o Studenc-
kie i równie¿ jej wyniki utrwali³o w publikacji.
Uczniowie systematycznie przygotowuj¹ do druku
dawne prace Mistrza, który by³ do wznowieñ wy-
dañ swojego autorstwa nastawiony wielce kry-
tycznie. W 1989 r. w renomowanej PIW-owskiej
serii „Klasycy Historiografii” ukaza³ siê tom pt.
„Prusy - Litwa - Krzy¿acy”, z pozostawionych w rê-
kopisie prac przygotowano ksi¹¿kê o zaludnieniu
Litwy w XVI wieku, w Wydawnictwie Poznañskim
przypomniano zupe³nie niemal ju¿ niedostêpne
dwa doktoraty z Uniwersytetu Stefana Batorego
(H. £owmiañski, „Wchody miast litewskich”; M.
£owmiañska, „Wilno przed najazdem moskiew-
skim 1655 roku”), a z licz¹cego kilka dziesiêciole-
ci manuskryptu napisan¹ piêknym jêzykiem „Poli-
tykê Jagiellonów”, wreszcie w doskona³ym opraco-
waniu „Akta cechów wileñskich”. Kilka wznowieñ
ukaza³o siê w kolejnych tomach „Lituano-Slavica
Posnaniensia”. Pamiêci swego starszego kolegi
poœwiêci³ w 1988 r. tom „O dawnej i niedawnej Li-
twie” (a w nim wnikliwe o nim studium) Juliusz
Bardach, dziœ nestor lituanistów polskich. 

Kiedy w dwa lata po œmierci Mistrza odwie-
dzi³em parafialne Bolniki i Daugudzie, w miej-
scu jego urodzenia nie znalaz³em œladów po
dworku dawnych w³aœcicieli. Za to betonowy
s³up z napisem „Laumenai” przypomina o
£owmianach. Oko³o dziesiêciu miejscowoœci
tej nazwy odnotowuje u schy³ku XIX w. „S³ow-
nik geograficzny Królestwa Polskiego”... 

Prof. Marceli Kosman
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W profesorskim gronie 
Na wniosek w³aœciwej Rady Wydzia³u
i po wyra¿eniu opinii przez Wysoki Senat 
nominacje Rektora na stanowisko profesora zwyczajnego uzyskali: 

1. Prof. dr hab. Adnan Abbas - Wydz. Neofilologii 
2. Prof. dr hab. Bogus³aw Baku³a - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej
3. Prof. dr hab. Grzegorz Banaszak - Wydz. Matematyki i Informatyki
4. Prof. dr hab. Zbigniew Blok - Wydz. Nauk Polit. i Dziennikarstwa
5. Prof. dr hab. Grzegorz B³aszczyk - Wydzia³ Historyczny 
6. Prof. dr hab. Maria Borejszo - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej
7. Prof. dr hab. Anna Bujakiewicz - Wydz. Biologii
8. Prof. dr hab. Wojciech Chy³a - Wydz. Nauk Spo³ecznych 
9. Prof. dr hab. Roman Dziergwa - Wydzia³ Neofilologii

10. Prof. dr hab. Anna Grzegorczyk - Wydz. Nauk Spo³ecznych
11. Prof. dr hab. El¿bieta Hornowska - Wydz. Nauk Spo³ecznych
12. Prof. dr hab. Henryk Jankowski - Wydz. Neofilologii
13. Prof. dr hab. Wies³awa Jarmuszkiewicz - Wydz. Biologii
14. Prof. dr hab. Artur Kijas - Wydz. Historyczny
15. Prof. dr hab. Krzysztof Krasowski - Wydz. Prawa i Administracji 
16. Prof. dr hab. Jerzy Lis - Wydz. Neofilologii
17. Prof. dr hab. Waldemar £azuga - Wydz. Historyczny
18. Prof. dr hab. Wies³aw Malinowski - Wydz. Neofilologii
19. Prof. dr hab. Stanis³aw Miko³ajczak - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej
20. Prof. dr hab. Jacek Napiera³a - Wydz. Prawa i Administracji
21. Prof. dr hab. Izabela Nowak - Wydz. Nauk Spo³ecznych
22. Prof. dr hab. Ewa Rewers - Wydz. Nauk Spo³ecznych
23. Prof. dr hab. Jan Sadowski - Wydz. Biologii
24. Prof. dr hab. Jan W¹sicki - Wydz. Fizyki
25. Prof. dr hab. El¿bieta Weso³owska - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej
26. Prof. dr hab. Tadeusz Stryjakiewicz - Wydz. Nauk Geograficznych i Geol. 

W zwi¹zku z uzyskaniem tytu³u naukowego profesora 
nominacje rektorskie na stanowisko profesora nadzwyczajnego 
na czas nieokreœlony uzyskali:

1. Prof. dr hab. W³odzimierz Bialik - Wydz. Neofilologii
2. Prof. dr hab. Jacek Dabert - Wydz. Biologii 
3. Prof. dr hab. Wojciech Dajczak - Wydz. Prawa i Administracji
4. Prof. dr hab. Ryszard Go³dyn - Wydz. Biologii
5. Prof. dr hab. Ewa Anna Kraskowska - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej
6. Prof. dr hab. Barbara Kotowa - Wydz. Nauk Spo³ecznych
7. Prof. dr hab. Marek Kwiek - Wydz. Nauk Spo³ecznych
8. Prof. dr hab. Barbara Nowak - Wydz. Studiów Edukacyjnych
9. Prof. dr hab. Tomasz Osiejuk - Wydz. Biologii

10. Prof. dr hab. Aleksander Piotr Sêk - Wydz. Fizyki 
11. Prof. dr hab. Piotr Œliwiñski - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej

Na wniosek w³aœciwej Rady Wydzia³u
i po pozytywnym zaopiniowaniu tego wniosku przez Wysoki Senat 
nominacje Rektora na stanowisko profesora na czas nieokreœlony
uzyska³y nastêpuj¹ce osoby:

1. Prof. UAM dr hab. Maria Beisert - Wydz. Nauk Spo³. 
2. Prof. UAM dr hab. Janusz Czebreszuk - Wydz. Historyczny
3. Prof. UAM dr hab. Andrzej Ga³ganek - Wydz. Nauk Polit. 

i Dziennikarstwa
4. Prof. UAM dr hab. sztuki Tadeusz Gaworzewski - Wydz. Ped.-Art. w Kaliszu
5. Prof. UAM dr hab. Ryszard Golianek - Wydz. Historyczny
6. Prof. UAM dr hab. Aleksandra Kosicka-Pajewska - Wydz. Filologii Polskiej 

i Klasycznej
7. Prof. UAM dr hab. Stanis³aw Lamperski - Wydz. Chemii
8. Prof. UAM dr hab. Marcin Molski - Wydz. Chemii
9. Ks. prof. UAM dr hab. Marek Pyc - Wydz. Teologiczny

10. Prof. UAM dr hab. Andrzej Skumiel - Wydz. Fizyki 
11. Prof. UAM dr hab. Marek Sikorski - Wydz. Chemii
12. Prof. UAM dr hab. W³odzimierz Urbaniak - Wydz. Chemii

Mianowanie Rektora na stanowisko 
profesora nadzwyczajnego na okres 6 lat 
otrzyma³y nastêpuj¹ce osoby:

1. Dr hab. B³a¿ej Berkowski - Wydz. Nauk Geograficznych i Geol.
2. Dr hab. Edward Baraniak - Wydz. Biologii
3. Dr hab. Julian Chmiel - Wydz. Biologii
4. Dr hab. Pawe³ Churski - Wydz. Nauk Geograficznych i Geol.
5. Dr hab. Stanis³aw Czekalski - Wydz. Historyczny
6. Dr hab. Maria Górska-Zabielska - Wydz. Nauk Geograficznych i Geol.
7. Dr hab. Stanis³aw Jankowiak - Wydz. Historyczny
8. Dr hab. Barbara Judkowiak - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej
9. Dr hab. Krzysztof Kaczmarek - Wydz. Historyczny

10. Dr hab. Jerzy Kaniewski - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej
11. Dr hab. Wojciech Kar³owski - Wydz. Biologii
12. Dr hab. Jacek Kotus - Wydz. Nauk Geograficznych i Geol.
13. Dr hab. Beata Medyñska-Gulij - Wydz. Nauk Geograficznych i Geol.
14. Dr hab. Marian Marcinkowski - Wydz. Ped.-Art. w Kaliszu
15. Dr hab. Tomasz Mizerkiewicz - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej
16. Dr hab. Andrzej Skoczylas - Wydz. Prawa i Administracji
17. Dr hab. Piotr Sko³uda - Wydz. Chemii
18. Dr hab. Agata Stankowska-Kozera - Wydz. Filologii Polskiej i Klasycznej
19. Dr hab. Krzysztof Stryjkowski - Wydz. Historyczny
20. Dr hab. Joanna Weso³y - Wydz. Biologii
21. Dr hab. Zbigniew Zwoliñski - Wydz. Nauk Geograficznych i Geol.

Ku naszemu ubolewaniu w wykazie nominacji
profesorskich, opublikowanym na naszych 
³amach w numerze lipcowo-sierpniowym 
z powodów technicznych pojawi³y siê literów-
ki. W znacz¹cy sposób zniekszta³ci³y one 
nazwiska piêciu nominowanych profesorów. 

Serdecznie przepraszamy zainteresowa-
nych oraz czytelników, poni¿ej publikujemy 
listê w prawid³owym brzmieniu.

Przepraszamy. Redakcja
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• •  Przejmuj¹c rok temu funkcjê rektora,
wyznaczy³ Pan sobie, w³adzom uczelni trzy
zadania. Po pierwsze: zorganizowanie god-
nego i atrakcyjnego Jubileuszu 90-lecia. Po
drugie - przygotowanie strategii dla UAM 
i po trzecie - okreœlenie racjonalnego  pro-
gramu inwestycyjnego. Pierwsze z zadañ
wype³nione zosta³o w maju, strategia jest
gotowa i trafia do r¹k spo³ecznoœci akade-
mickiej. A polityka inwestycyjna? 

- Opiera siê ona g³ównie na kontynuacji te-
go, co zapocz¹tkowa³ w tej mierze rektor po-
przednich kadencji, prof. Stanis³aw Lorenc.
To dziêki jego poczynaniom Uniwersytet pro-
wadzi nadal bardzo szeroko zakrojony pro-
gram inwestycyjny. Wynika on zarówno z za-
mierzeñ dalekosiê¿nych, wieloletnich, jak i z
bie¿¹cych mo¿liwoœci w pozyskiwaniu rozma-
itych dodatkowych Ÿróde³ finansowania. 

• •  Zacznijmy od programu wieloletniego 
i jego najwa¿niejszych realizacji. 

- W mijaj¹cym roku akademickim podjêto
budowê Wydzia³u Chemii na Morasku, rozpo-
czêto stawianie kompleksu naukowo-dydak-
tycznego Kolegium UAM w Pile. Zakoñczy³ siê
pierwszy etap rozbudowy Wydzia³u Pedago-
giczno-Artystycznego w Kaliszu. Powsta³y te¿
parkingi przy Wydziale Nauk Politycznych 
i Dziennikarstwa, zawis³a wiecha na budowa-
nej Hali Sportowej w kampusie na Morasku. 

To oczywiœcie nie wszystko, bo dzia³amy
tak¿e poza programem wieloletnim - Na po-
cz¹tek wymieniê Wydzia³ Prawa i Administra-
cji przy ulicy Niepodleg³oœci, staramy siê
przyspieszaæ jego budowê tak, aby ukoñcze-
nie pierwszego etapu (oddanie do u¿ytku) by-
³o mo¿liwe na inauguracjê w roku 2010. Da-
lej budowa Biblioteki i Wydzia³u Filologii Pol-
skiej i Klasycznej, adaptacja pomieszczeñ i
modernizacja Collegium Maius. To tak¿e re-
mont, niestety, ostatnio zak³ócony po¿arem
Zespo³u Pa³acowo-Parkowego w Gu³towach.
Wymieniæ te¿ tu trzeba remont Stacji Geolo-

gicznej w Storkowie, modernizacjê infrastruk-
tury informatycznej...  

• •  Mo¿na powiedzieæ, ¿e Uniwersytet rozwi-
ja siê na wielu frontach - nowe adresy, no-
we budynki, ostre tempo pracy... 

- Jest to mo¿liwe dziêki aktywnej pracy
dzia³ów inwestycyjnych UAM, racjonalnemu
przeprowadzaniu przetargów (to pozwala nie-
raz i o kilkanaœcie procent obni¿yæ koszty),
wielkiemu zaanga¿owaniu wielu zespo³ów
pracowniczych. 

• •  Do niedawna mówi³o siê, ¿e Uniwersytet
rozwija siê g³ównie na Morasku, ¿e nastê-
puje roz³am miêdzy bogat¹ pó³noc¹ i znacz-
nie ubo¿sz¹ reszt¹ uczelni. To zaczyna siê
równowa¿yæ? 

- Morasko nadal bêdzie siê rozwija³o, jeœli
tylko uda siê uzyskaæ rewaloryzacjê przyzna-
nych przed laty na ten cel pieniêdzy, o co usil-
nie zabiegamy (w³adze rektorskie spotyka³y
siê wielokrotnie z kierownictwem Minister-
stwa Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego, z parla-
mentarzystami i europarlamentarzystami, z
w³adzami miasta i regionu), podjêta zostanie
tam budowa Wydzia³u Historycznego. Nie-
mniej jednak intensywne dzia³ania podejmu-
jemy na przeciwleg³ym krañcu miasta, nast¹-
pi tam ju¿ nie tylko remont, ale rewitalizacja
„Szamarzewa”. Podobnie w Collegium No-
vum. To dla rozwoju uczelni absolutnie ko-
nieczne. S¹ to wydzia³y o wielkim potencjale,
sile intelektualnej i skupiaj¹ce przy tym du¿e
zainteresowanie kandydatów zarówno na
studia stacjonarne, jak i niestacjonarne.
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Jak pisze prezes zarz¹du Fundacji, prof.
Maciej ¯ylicz - „FNP wypracowa³a nowe
na polskim gruncie sposoby finansowa-

nia nauki, oparte na miêdzynarodowych
standardach i konkurencyjnoœci”. Prof. ¯ylicz
przypomina te¿, ¿e w przeliczeniu na g³owê
mieszkañca - Polska wydaje rocznie 17 euro
na naukê, podczas gdy w UE wydaje siê œre-
dnio 167 euro. Istnieje pokusa, by przy takiej

biedzie dawaæ ka¿demu po równo, jednak
FNP tej presji nie ulega. Spoœród wniosków o
stypendia i granty zaledwie 10-25 procent
otrzymuje dofinansowanie. O przyznaniu
œrodków decyduje grono uczonych, nie bez
wczeœniejszych rozmów kwalifikacyjnych i nie
bez zasiêgania opinii ekspertów zagranicz-
nych - ale po tej drobiazgowej procedurze
zdobywca grantu ma du¿¹ swobodê w dyspo-

nowaniu pieniêdzmi. Ju¿ nie dotyczy to tych
projektów, które finansowane s¹ z funduszy
UE (w tym roku zasili³y one bud¿et FNP, który
tak¿e ucierpia³ w wyniku kryzysu), ale Funda-
cja w tym wypadku zamierza przej¹æ ciê¿ar
rozliczania i sprawozdawczoœci. 

Fundacja na rzecz Nauki Polskiej wspiera
uczonego na wszystkich etapach jego rozwo-
ju - s¹ projekty dla m³odych badaczy, dla mi-

Fundacja na rzecz Nauki Polskiej opublikowa³a nowy raport. Czyta siê go nie tylko po to, by zaznajomiæ siê
z dzia³aniem Fundacji, ale by zobaczyæ obraz nauki w Polsce z raportu siê wy³aniaj¹cy i - oczywiœcie 
- na tle tego obrazu nasz¹ uczelniê. FNP nie publikuje raportów dla poszczególnych szkó³ wy¿szych 
czy uniwersytetów - przyjêta przez ni¹ zasada: „wspieraæ tylko najlepszych” jest œciœle przestrzegana. 
Nie obowi¹zuj¹ tu wiêc parytety i wcale nierzadko wœród najlepszych pojawiaj¹ siê naukowcy 
z oœrodków ma³o znanych, ale bywa i tak, ¿e renomowana uczelnia niemal monopolizuje jak¹œ 
dziedzinê - có¿, jest najlepsza. 

Ma³o nas, ma³o nas… 

Na inwestycyjnej fali
Z prof. dr. hab. 
Bronis³awem 
Marciniakiem, 
rektorem UAM,
rozmawia 
Jolanta Lenartowicz

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 M
ÊC

ZY
Ñ

SK
I



Trzeba tam stworzyæ godziwe warunki do stu-
diowania i prowadzenia badañ. 

• •  Zbudowanie nowych obiektów, wyposa-
¿enie ich to, rzecz jasna, wielki wydatek.
Niema³e pieni¹dze nie przestaj¹ byæ po-
trzebne i póŸniej, gdy tê now¹ infrastruktu-
rê przychodzi na co dzieñ utrzymywaæ we
w³aœciwym stanie... 

- Tak, koszty utrzymania takich obiektów
ma³e nie s¹, i wci¹¿ rosn¹. Potrzeba dal-
szych Ÿróde³ finansowania oraz... w³¹czenia
siê Pañstwa Dziekanów do wspó³odpowie-
dzialnoœci finansowej za obiekty, którymi za-
rz¹dzaj¹. 

• •  Przeprowadzenie siê do nowych budyn-
ków nie znaczy jednak, ¿e Uniwersytet po-
zbywa siê starych. Zniszczonych, wymaga-
j¹cych nag³ego wsparcia inwestycyjnego. 

- Zwalniaj¹ siê pomieszczenia w Collegium
Hipolita Cegielskiego, po przeprowadzce wy-
dzia³u opró¿ni¹ siê sale w szacownym Colle-
gium Chemicum przy ulicy Grunwaldzkiej.
Swoj¹ star¹ siedzibê opuœci Wydzia³ Prawa 
i Administracji… Bynajmniej jednak nie porzu-
camy tych adresów. S¹ rozpatrywane ró¿ne
koncepcje, prowadzone dysputy. Za zgod¹ Se-
natu podejmiemy decyzjê o ich dalszym losie. 

• •  Opracowana w³aœnie Strategia dla Uni-
wersytetu zak³ada w wielu zreszt¹ aspek-
tach i punktach rozwój interdyscyplinarno-
œci zarówno w sferze badañ, jak i w przygo-
towywaniu infrastruktury na tak¹ koncep-
cjê dzia³ania. Widzi Pan w tym znacz¹cy
sposób na racjonalizowanie wydatków 
inwestycyjnych? 

- Tak, oczywiœcie, takie nadzieje wi¹¿emy
równie¿ z tworzeniem dwóch interdyscyplinar-
nych, miêdzyuczelnianych i miêdzyoœrodko-
wych centrów, w których podejmowane bêd¹

badania, prowadzone w oparciu o silne œro-
dowiskowe zaplecze, laboratoria, pracownie
itp. Mówiê tu o Wielkopolskim Centrum Zaa-
wansowanych Technologii. We wrzeœniu pod-
pisano umowê miêdzy UAM (pe³nimy tu funk-
cjê koordynatora) a Ministerstwem Nauki 
i Szkolnictwa Wy¿szego, dotycz¹c¹ dofinan-
sowania budowy i wyposa¿enia tego cen-
trum. Powstaje ono w ramach programu 
„Innowacyjna Gospodarka” i 150 mln z³otych
przeznaczone zostanie na budowê (w latach
2010-2013) owego centrum na Morasku.
Drugi z budowanych interdyscyplinarnych
oœrodków to Miêdzyuczelniane Centrum Na-
noBioMedyczne (UAM te¿ pe³ni tu rolê lidera
projektu). W ramach dzia³añ "PO Infrastruk-
tura i Œrodowisko" powstanie na Morasku
obiekt o wartoœci oko³o 23 milionów z³otych.
Takie centra bêd¹ w³aœciwym owocem inte-
gracji, tak wewn¹trz uczelni, jak i w œrodowi-
sku akademickim naszego regionu. 

• •  O Uniwersytecie im. Adama Mickiewicza
mówi siê, ¿e wysoka fala pieniêdzy wci¹¿
do niego p³ynie. Równoczeœnie siê podkre-
œla, ¿e uczelnia ta te¿ jest czêœci¹ systemu
gospodarki, ¿e te¿ dotyka j¹ kryzys oraz wy-
magane s¹ ciêcia. Jak to wiêc jest z tymi
pieniêdzmi na UAM?

- Korzystamy z wielu Ÿróde³ finansowania w
tym tradycyjnych, czyli z bud¿etu pañstwa. Z
nich finansowana jest znaczna czêœæ przed-
siêwziêæ wieloletnich. Aplikujemy równie¿ do
funduszy strukturalnych oraz do Funduszu
Ochrony Œrodowiska. Tam szukamy wsparcia
i na inwestycje, i na remonty. Nasz¹ rol¹
jest, jak ju¿ wspomnia³em, aby przeprowa-
dzono waloryzacjê programu wieloletniego
Ministerstwa, a tak¿e pozyskiwanie grantów,
w tym tak¿e ze œrodków unijnych. Mamy pew-
ne osi¹gniêcia w tym zakresie. Jesteœmy be-
neficjentami ró¿nych programów operacyj-

nych. Rol¹ rektora jest tworzenie takich wa-
runków, ¿eby u³atwiæ pracownikom proces
aplikacji, po to stworzono nowy Dzia³ Progra-
mów Europejskich, który aktywnie w³¹cza siê
w poszukiwanie œrodków z UE, mo¿liwych do
wykorzystania przy poprawie infrastruktury
uniwersyteckiej. £¹cznie w trakcie roku aka-
demickiego 2008/2009 z³o¿ono 9 wniosków
o charakterze inwestycyjnym lub moderniza-
cyjnym do Urzêdu Marsza³kowskiego, Naro-
dowego Funduszu Ochrony Œrodowiska i Go-
spodarki Wodnej. W wiêkszoœci przypadków
nie ma jeszcze rozstrzygniêæ. Chcemy, aby
œrodków zewnêtrznych by³o wiêcej. To priory-
tetowy kierunek. Pragniemy zachêcaæ zw³a-
szcza m³odych pracowników, doktorantów do
podejmowania takich kroków dla potrzeb na-
uki i dydaktyki. 

• •  A jeœli ktoœ, jakaœ jednostka organizacyj-
na, nie potrafi... 

- Bêdziemy pomagaæ, wspieraæ, wskazy-
waæ wzory do naœladowania.

• •  Panie Profesorze, zapytam na koniec:
czy Pana zdaniem polska nauka jest biedna
czy nie? 

- Mo¿na rozpatrywaæ to zagadnienie w kil-
ku aspektach. Jeœli porównamy siê z instytu-
cjami naukowymi Europy, a tym bardziej œwia-
ta, z ich nak³adami, wydatkami - to, oczywi-
œcie, jawimy siê jako tak zwani ubodzy krew-
ni. Jeœli jednak spojrzymy na bezwzglêdn¹
iloœæ tych œrodków i sposoby ich wykorzysta-
nia, to muszê, patrz¹c na UAM, powiedzieæ,
¿e jesteœmy w fazie rozkwitu. Jeœli zaœ chodzi
o Ÿród³a finansowania zewnêtrznego - potrze-
by jednak s¹ du¿e i coraz wiêksze. By im
sprostaæ, potrzeba wiêkszej aktywnoœci,
zw³aszcza m³odej kadry. Powodzenie w tej
mierze bêdzie sukcesem zarówno samych
m³odych naukowców, jak i ca³ej uczelni. 
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strzów, dla zespo³ów z ró¿nych grup wieko-
wych. W tym sensie ró¿norodnoœæ zdobytych
grantów tak¿e œwiadczy o zdrowej kondycji
naukowej uczelni.

Projekty FNP s¹ wiêc atrakcyjne i presti¿o-
we, a w³adze Fundacji zapowiadaj¹, ¿e zgo-
dnie z now¹ strategi¹ bêd¹ zmniejszaæ ich
liczbê i zarazem koncentrowaæ œrodki - bê-
dzie wiêc jeszcze lepiej widaæ, kto w nauce
polskiej jest najlepszy. Od razu trzeba te¿ do-
daæ, ¿e wed³ug tej organizacji nie by³ to dobry
rok dla naszej uczelni. Owszem, UAM tam,
gdzie siê pojawia, zachowuje pozycjê trzecie-
go uniwersytetu w kraju, ale jeœli chodzi o
liczbê beneficjentów, dystans dziel¹cy nas od
Uniwersytetu Jagielloñskiego i Uniwersytetu
Warszawskiego jest bardzo du¿y, a na silne-
go konkurenta oprócz Uniwersytetu Wroc³aw-
skiego wyrasta Uniwersytet Gdañski. 

Niestety, w wiêkszoœci programów nikogo
z UAM nie ma. 

Program MISTRZ wspiera dojrza³ych uczo-
nych, realizuj¹cych ciekawy projekt badaw-
czy - choæ w ubieg³ym roku analizowano na-

uki przyrodnicze, w których jesteœmy dobrzy
- z UAM nikogo tam nie znajdziemy. Nie ma
nas w programie KOLUMB dla najzdolniej-
szych m³odych doktorów na odbycie d³u¿sze-
go sta¿u postdoc za granic¹. A¿ 83 wnioski
zosta³y z³o¿one w projekcie HOMING, oferu-
j¹cym subsydium dla powracaj¹cych, „wy-
próbowanych” w œwiatowych oœrodkach ba-
dawczych m³odych uczonych - i tu nie poja-
wia siê UAM. Nie ma nas w programie FO-
CUS, pomagaj¹cym w stworzeniu zespo³u
naukowego, nie ma w programie KWEREN-
DA na prowadzenie kwerend naukowych za
granic¹, nie ma te¿ w programie NOVUM na
dofinansowanie inwestycji, s³u¿¹cych wyj¹t-
kowo interesuj¹cym planom badawczym.
Nie ma nas równie¿ w programie TEAM,
PARTNERZY, Miêdzynarodowe Projekty Dok-
toranckie ani w WELCOME… 

Na 91 przyznanych stypendiów dla nau-
kowców z krajów Europy Œrodkowo-Wscho-
dniej s¹ tylko dwa przyznane Poznaniowi: jed-
no w Kolegium GnieŸnieñskim, drugie na Wy-
dziale Fizyki. Stypendia konferencyjne przy-

znano 120 osobom - w tym tylko 7 naukow-
com z UAM - wyjad¹ do Holandii, Szwecji, Hi-
szpanii, Francji, USA, Irlandii i Meksyku.

Bardzo popularny jest program START,
wspieraj¹cy m³odych uczonych. Z³o¿ono 843
aplikacje, 118 uznano za warte przyznania
stypendium. Uniwersytetowi Warszawskiemu
przyznano 26 stypendiów, Uniwersytetowi Ja-
gielloñskiemu - 10, UAM - 4. Chyba analiza
tych danych nasuwa nieweso³e wnioski: bo
Ÿle siê dzieje, zarówno wtedy, gdy sk³adali-
œmy za ma³o aplikacji, jak i wtedy, gdy nie zo-
sta³y one ocenione jako zas³uguj¹ce na
wsparcie.

Zakoñczmy ten nieweso³y obraz pozytyw-
nym akcentem. W Radzie Naukowej Funda-
cji do prof. Tomasza Jasiñskiego do³¹czyli w
tej kadencji kolejni poznaniacy: prof. Henryk
Koroniak z UAM i prof. Marek Œwitoñski z
Uniwersytetu Przyrodniczego. W Radzie Wy-
dawniczej programu MONOGRAFIE (te¿ bez
reprezentacji UAM) zasiada prof. Marek Zió³-
kowski. 

Maria Rybicka



• • ̄ YCIE UNIWERSYTECKIE: Na pocz¹tek
wyjaœnijmy, czym jest, wspomniana 
w dokumencie, wolnoœæ akademicka?
Prof. Zbyszko Melosik: - Zasada wolnoœci

akademickiej funkcjonuje na wszystkich
wiêkszych uniwersytetach na œwiecie jako
podstawowa regu³a. Choæ mamy nadziejê, ¿e
na naszym Uniwersytecie jest ona od dawna
realizowana, powinna byæ tak¿e skodyfikowa-
na w strategii. Jest to wolnoœæ badañ i dydak-
tyki, bez ingerencji i nacisków politycznych,
ideologicznych czy administracyjnych. Oczywi-
œcie, gdzieœ na marginesie rodz¹ siê pytania
o jej granice - czy wolno profesorowi g³osiæ
pogl¹dy rasistowskie albo prowadziæ badania
na zamówienie partii politycznej? 

Prof. Katarzyna Dziubalska-Ko³aczyk:
- Dla naszego zespo³u najwa¿niejsze by³o
prze³o¿enie wolnoœci akademickiej na har-
monijny rozwój nauk, czyli niepreferowanie
¿adnej szczególnej dyscypliny. Wspólnie wal-
czyliœmy o taki zapis, podkreœlaj¹cy równoœæ
nauk humanistycznych i œcis³ych.

Prof. Rafa³ Drozdowski: - Zadawaliœmy so-
bie te¿ pytania o istotê badañ. Czy Uniwersy-
tet mo¿e byæ bardziej praktyczny, dzia³aæ krót-
koterminowo? I doszliœmy do wniosku, ¿e fun-
damentalnym zadaniem uczelni jest jednak

uznanie d³ugiej perspektywy czasowej. Godze-
nie siê na badania dziœ pozornie nieu¿yteczne,
które mog¹ przynieœæ efekty, np. za kilkadzie-
si¹t lat. To nie oznacza, oczywiœcie, ¿e UAM
ma byæ œwi¹tyni¹ nauk, oderwan¹ od rzeczywi-
stoœci. Zastanawialiœmy siê, na ile Uniwersy-
tet ma byæ przedsiêbiorstwem, w którym ba-
dania podporz¹dkowane s¹ racjonalnoœci bi-
znesowej? Takie podejœcie rodzi³oby niebez-
pieczeñstwo zaniedbania dziedzin, w których
u¿ytecznoœæ badañ nie jest tak oczywista, jak
chemii czy fizyki... I wreszcie zadaliœmy pyta-
nie, czy badania w ogóle s¹ wa¿ne? Uznali-
œmy, ¿e nale¿y zawsze podkreœlaæ, i¿ dzia³amy
na Uniwersytecie bezprzymiotnikowym. Jest to
takie miejsce, w którym dydaktyka powinna
wynikaæ z badañ. Uczmy tego, co zbadaliœmy,
a nie tego, o czym przeczytaliœmy.

• • Jak przebiega³y prace nad strategi¹?
Natalia Chromiñska: - Odbyliœmy 16 spotkañ

plenarnych, ale pracowano te¿ w mniejszych
podzespo³ach do poszczególnych celów stra-
tegicznych, które konsultowa³y ze sob¹ efek-
ty swojej pracy. 

K.Dz.K.: - Wyliczy³am, ¿e spêdziliœmy
wspólnie ponad 100 godzin. Do tego docho-
dz¹ setki wymienionych maili. Staraliœmy

siê, by strategia mia³a naprawdê wycyzelo-
wan¹ formê. 

N.Ch.: - Na koniec jej ca³y tekst przeczyta³
i oceni³ pod k¹tem stylistycznym prof. Bog-
dan Walczak. I ten tekst spodoba³ siê nie tyl-
ko na UAM. Twórca strategii szkolnictwa 
wy¿szego, prof. Jerzy WoŸnicki po przeczyta-
niu dokumentu zaprosi³ jednego z przewodni-
cz¹cych zespo³u, prof. Jacka Guliñskiego do
wspó³pracy. Wczeœniej w zespole tworz¹cym
strategiê rozwoju ca³ego szkolnictwa wy¿sze-
go nie by³o przedstawiciela z Poznania. 

• • Wspólna praca musia³a budziæ wiele
emocji. W jaki sposób dochodzono do
konsensusu?
Z.M.: - Jednoczy³ nas potê¿ny wróg, za ja-

kiego uznajemy niedostatek œrodków na
wszystkie cele uczelni, a tak¿e zdystansowa-
ny stosunek do sytuacji zewnêtrznej, do kry-
zysu i polityki. W takiej atmosferze pracowa-
³o siê ³atwiej.

K.Dz.-K.: - Jednak nie zawsze siê zgadzali-
œmy. Dyskusja, tylko wtedy daje rezultaty, gdy
jest dynamiczna. Gdybyœmy siê od razu zga-
dzali, to pewnie ten dokument by nie po-
wsta³. 

N.Ch.: - Pracê rozpoczêliœmy od rzetelnych
przygotowañ. Ka¿dy z cz³onków zespo³u mia³
dokonaæ analizy obszaru najbardziej zbli¿one-
go do tego, czym siê zajmuje na co dzieñ. Do-
konaliœmy te¿ analizy otoczenia zewnêtrzne-
go uczelni. 

K.Dz.-K.: - Czuliœmy, ¿e przy okazji du¿o siê
uczymy. Nie ka¿dy z nas by³ wczeœniej specja-
list¹ w tworzeniu analizy SWOT. Co nie doty-
czy, oczywiœcie, prof. Mroza z racji wykszta³-
cenia (MBA) i zaznajomienia siê z jej dokony-
waniem.

Prof. Bogus³aw Mróz: - Dla mnie cieka-
wym doœwiadczeniem by³ za to wyk³ad mono-
graficzny dla doktorantów Wydzia³u Studiów
Edukacyjnych na temat zarz¹dzania szkolnic-
twem, który prowadzi³em w tym samym cza-
sie. Chcia³em przedstawiæ m.in. dylematy, o
których wspomnia³ Rafa³. A przy okazji sam
dowiedzia³em siê wiele na temat uczelni, wi-
dzianej oczyma m³odych ludzi.
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Owoc zbiorowej 
Uniwersytet ma ju¿ strategiê rozwoju na lata 2009-2019! Dokument formu³uje cztery cele strategiczne, 
a ka¿dy z nich sk³ada siê z celów operacyjnych szczegó³owo omówionych w tzw. kartach strategicznych.
Wraz z nowym rokiem akademickim ukaza³o siê elegancko drukowane wydanie tego planu dzia³ania. 
Z tej okazji „¯ycie Uniwersyteckie” (cel w strategii: dwa numery rocznie w jêz. angielskim - osi¹gniêty) 
zaprosi³o do rozmowy piêcioro cz³onków z dwunastoosobowego Zespo³u ds. Przygotowania Projektu
Strategii Rozwoju UAM. Podczas spotkania na krótko pojawi³ siê Jego Magnificencja, prof. Bronis³aw 
Marciniak, który gratuluj¹c zespo³owy owocnej pracy, stwierdzi³, ¿e „powstanie strategii jest sukcesem,
a sukces wdro¿enia strategii bêdzie sukcesem rektora”.
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 m¹droœci
• •  Jak zachêciæ do lektury strategii? 

Czy to nie jest zbiór oczywistych rzeczy?
R.D.: - Na najwy¿szym, najbardziej ogól-

nym poziomie - tak! Pokazujemy, by szano-
waæ to, co siê budowa³o. Ale zarazem infor-
mujemy, ¿e trzeba wprowadzaæ zmiany.
Wszystkim czytelnikom strategii proponujê,
by zeszli do ni¿szego poziomu, czyli przeczy-
tania kart strategicznych i przyjrzeli siê
szczegó³owym rozwi¹zaniom. Wiele z nich
jest niezwykle wa¿nych, niektóre na pewno
bêd¹ budzi³y kontrowersje. 

K.Dz.-K.: - Zgadzam siê, ¿e zaskoczenia
mog¹ siê kryæ w³aœnie w kartach zadañ.

B.M.: - Budowanie strategii wyraŸnie
mówi, ¿e nie ma przepaœci miêdzy biznesem
a akademickoœci¹. Liczymy, i¿ w d³u¿szej per-
spektywie strategia wprowadzi na wy¿szy po-
ziom zaawansowania zarz¹dzanie finansami.
Skoñczymy z ksiêgowoœci¹ kasow¹ i tym, ¿e
pieni¹dze na cele uczelni w danym roku
otrzymuje siê w kwietniu i trzeba je rozliczyæ
do grudnia. Mam nadziejê, ¿e pójdziemy 
w stronê zarz¹dzania memoria³owego, 
o którym bardzo dobry artyku³ „Opcja Zero”
napisa³ w „Polityce” Jacek ¯akowski.

• •  W takim razie, która czêœæ strategii mo-
¿e budziæ kontrowersje?

B.M.: - Chyba w³aœnie ta, dotycz¹ca admi-
nistracji. Proponujemy powstanie zupe³nie
nowego Dzia³u Analiz Finansowych, by od-
dzieliæ zapisy ksiêgowe od prawdziwego za-
rz¹dzania finansami. Chcemy pokazaæ, ¿e
jest jeszcze du¿y margines oszczêdnoœci i
nawet jeœli pieniêdzy nie bêdzie wiêcej, mog¹
byæ lepiej wydawane. 

K.Dz.-K.: - W sprawach naukowych kontro-
wersje mo¿e budziæ zwiêkszony nacisk na in-
terdyscyplinarnoœæ badañ. 

R.D.: - Oraz na efektywnoœæ badawcz¹ i dy-
daktyczn¹.

N.Ch.: - Jednoczeœnie w strategii zawarto
szereg pozytywnych zachêt dla wszystkich
cz³onków naszej spo³ecznoœci, takich jak ró¿-
norakie szkolenia, tak¿e jêzykowe czy kon-
cepcja przedszkola dla dzieci pracowników.

• •  Czy by³y tematy, których z zasady unika-
no? W strategii nie ma, np. mowy o rów-
nouprawnieniu kobiet… 

R.D.: - Mimo ¿e w zespole byli przedstawi-
ciele obu p³ci, ten postulat nie przyszed³ nam
w ogóle do g³owy. Myœlê, ¿e mo¿e to ozna-
czaæ, ¿e w przypadku naszej szacownej uczel-
ni ten temat nie stanowi kluczowego proble-
mu. Czêœæ pañ mog³aby siê nawet poczuæ
ura¿ona, uznaj¹c, ¿e d¹¿ymy do systemu bu-
dowania ulg w strukturze, która z natury jest
merytokratyczna.

K.Dz.-K.: To, co powiem, mo¿e byæ kontro-
wersyjne, ale uwa¿am, ¿e Uniwersytet nie jest
instytucj¹ demokratyczn¹ w pojêciu demokra-
cji spo³ecznej. Decyduje jakoœæ, wiêc mówie-
nie o p³ci, rasie czy religii by³oby nie na miej-
scu. To nie s¹ te kryteria. Choæ, oczywiœcie,
ktoœ móg³by zapytaæ, dlaczego jest rektor 
i prorektorzy, a nie ma wœród nich kobiety. 

B.M.: - I w dodatku wszyscy nosz¹ w¹sy! 
K.Dz.- K.: - No w³aœnie, ale czy to by³o kry-

terium ich wyboru na stanowisko? Zapewne
ka¿dy mo¿e sobie na to pytanie sam odpo-
wiedzieæ. 

B.M.: - Myœlê, ¿e gdyby siê wczytaæ, to 
w strategii s¹ punkty wspieraj¹ce kobiety w
robieniu kariery naukowej, jak wspomniane
przedszkole. Przepis o urlopach macierzyñ-
skich ma byæ te¿ przyjazny. 

N.Ch.: - Mogê dodaæ przyk³ad z autopsji.
Powiedzia³am dzisiaj swojemu szefowi, czyli
Jego Magnificencji, prof. Marciniakowi, ¿e
spodziewam siê trzeciego dziecka i siê bar-
dzo ucieszy³. Okazuje siê, ¿e w ostatnim cza-
sie Biuro Rektora jest bardzo rozwojowe… 

(W dyskusji nast¹pi³a przerwa, podczas
której pani Chromiñska przyjmowa³a gratula-
cje od cz³onków zespo³u.)

• •  Za³ó¿my, ¿e dziecko pani Natalii bêdzie
studiowa³o na UAM. Jakiego absolwen-
ta chcielibyœmy wychowaæ?

B.M.: - Kogoœ, kto chce siê uczyæ tak¿e w ¿y-
ciu. System boloñski k³adzie nacisk, ¿eby wyu-
czyæ fachowca, który zasili rynek pracy. Nas jed-
nak, choæ mamy te¿ przyk³ady takich studiów
bardziej zawodowych, interesuje wychowanie
wszechstronnie wykszta³conego cz³owieka. 

K.Dz.-K.: - Absolwent ma byæ elastyczny,
otwarty i zdolny do dalszej edukacji. 

B.M.: - Któr¹ notabene mo¿e kontynuo-
waæ, wybieraj¹c studia podyplomowe na na-
szej uczelni. 
• •  Przed Pañstwem kolejne zadanie. Jak

bêdzie wygl¹da³o monitorowanie wpro-
wadzania strategii?

N.Ch.: - Rektorzy konstruuj¹c plan pracy
na kolejny rok akademicki, wypisuj¹ z kart
strategicznych zadania okreœlone jako prio-
rytetowe oraz do wykonania do koñca
2010 roku. Nic, tylko trzymaæ siê terminów
i pracowaæ. Zespó³, dot¹d ds. Przygotowa-
nia Projektu Strategii Rozwoju, teraz zajmie
siê monitorowaniem wdra¿ania strategii.
Prawdopodobnie bêdziemy siê spotykaæ
raz na kwarta³ i sprawdzaæ, czy w³adze wy-
wi¹zuj¹ siê z obowi¹zków, które de facto
same sobie narzuci³y. Bêdziemy weryfiko-
waæ, na jakim etapie znajduje siê realizacja
za³o¿eñ.

Z.M.: - Strategii nie realizuj¹ jednak same
w³adze.

K.Dz.-K.: - Dlatego musi siê zmieniæ sy-
stem raportowania na poziomie dziekanatów
czy dzia³ów.

B.M.: - To równie¿ mo¿e dotkn¹æ wielu
osób, które niewykluczone, ¿e bêd¹ siê 
musia³y nieco podszkoliæ. Dlatego te ustêpy
pisaliœmy z… pewn¹ nieœmia³oœci¹.

R.D.: - Strategia sygnalizuje, które dzia³a-
nia mog¹ liczyæ nie tylko na sympatiê, ale 
i na realne wsparcie w realizacji.

K.D.-K.: - Dlatego naszym zadaniem 
bêdzie te¿ zaprzyjaŸnianie ze strategi¹, co
mo¿e przybraæ, np. formê wizyt na wydzia-
³ach. Mam nadziejê, ¿e uda nam siê przeka-
zaæ entuzjazm, z jakim pisaliœmy te za³o¿e-
nia. Po raz pierwszy chyba zdarzy³o mi siê, ¿e
mam emocjonalny stosunek do dokumentu.

Z.M.: - Dla mnie najciekawszym konte-
kstem pracy by³o poznanie sposobu myœle-
nia kolegów, reprezentuj¹cych inne dyscypli-
ny naukowe i zrozumienie, ¿e tak naprawdê
wszyscy jesteœmy ludŸmi uczelni, którzy iden-
tyfikuj¹ siê z UAM. 

N.Ch.: - Strategia to si³a zbiorowej pracy,
nikt z nas z pewnoœci¹ nie usiad³by i nie na-
pisa³ samodzielnie takiego dokumentu. Wi-
daæ, ¿e to owoc zbiorowej m¹droœci kilkuna-
stu osób.

Notowa³a Ewa Woziñska 
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Rok 2047 
Stacje CNN i BBC przerywaj¹ swoje programy 
- po to, aby podaæ wiadomoœæ dnia: polski Uniwersytet
im. Adama Mickiewicza wyprzedzi³ Uniwersytet 
Harvarda na Liœcie Singapurskiej. 

Rok 2068
Uniwersytety Oxford, Sorbona i Heidelberg staj¹ siê 
- na w³asny wniosek, po skomplikowanej procedurze
aplikacyjnej - oœrodkami zamiejscowymi UAM. 

Rok 2079 
S³ynny Zespó³ ds. Strategii Rozwoju UAM przekszta³cony
zosta³ w Zespó³ ds. Przygotowania Strategii Rozwoju
Rzeczywistoœci - z siedzib¹ na Mont Evereœcie, 
sk¹d mo¿na mieæ najlepszy ogl¹d globu. 

Rok 2084 
Kanclerz UAM wykupi³ od rz¹du hiszpañskiego Wyspy
Kanaryjskie: Gran Canariê i Teneryfê. Odt¹d stanowi³y
one oœrodki wczasowe UAM, do których organizowano
wyjazdy motywacyjne dla jego pracowników. 

Rok 2085 
Oœrodek Obrzycko staje siê Œwiatowym Muzeum Myœli
Strategicznej. Znajduje siê w nim bogata ekspozycja 
e-maili i kolejnych wersji Strategii UAM, skonstruowanej
przez Zespó³ Strategów w latach 2008-2009. Z czasem
oœrodek ten przekszta³ca siê spontanicznie w centrum kul-
towe, a nie¿yj¹cy ju¿ cz³onkowie zespo³u z lat 2008-2009
uzyskuj¹ status gwiazd typu Elvis Presley czy Jimi Hendrix. 

2094
Likwidacja Listy Filadelfijskiej - jej istnienie okaza³o siê 
bez sensu, poniewa¿ 99,67% publikowanych artyku³ów
na ³amach znajduj¹cych siê na niej czasopism by³o 
autorstwa naukowców z UAM. 

Rok 2100
Podsumowanie dzia³alnoœci Fundacji Nobla w XXI wie-
ku. Na 325 noblistów 279 by³o profesorami b¹dŸ absol-
wentami UAM. Nagrodê Nobla uzyskali m.in.: 
- matematyk z UAM, który w dziele „Something what is
nothing can not exist” z powodzeniem zakwestionowa³
istnienie cyfry zero, rewolucjonizuj¹c ca³y system oblicza-
nia wszelkich danych;
- fizyk z UAM, który wykaza³, ¿e czas i przestrzeñ s¹ od-
wracalne i ¿e mo¿na „dwa razy wejœæ do tej samej rzeki”; 
- angliœci z UAM, którzy nadali jêzykowi angielskiemu
tak cudownie s³owiañski (lekko zakrêcony) akcent, ¿e
wkrótce przyj¹³ siê on we wszystkich krajach œwiata
(³¹cznie z amerykañskimi stanami Teksas i Arizona); 
- politolodzy z UAM, którzy odnaleŸli „ostateczn¹ zasa-
dê sprawiedliwoœci spo³ecznej” - odt¹d ju¿ ludzie ¿yli
spokojnie i dostatnio; 
- pedagodzy i chemicy z UAM, którzy wynaleŸli 
- cudowna kompilacja maœlanki, oscypka i liœci miêty -
tabletkê przyspieszaj¹c¹ trzykrotnie szybkoœæ uczenia siê; 
- Zespó³ ds. Przygotowania Strategii Rozwoju UAM 
za likwidacjê wszelkiej biurokratyzacji (s³ynna publikacja 
Zespo³u z roku 2014 - „Znikaj¹cy dokument”, t³umaczo-
na na 147 jêzyków lub klasyczna ksi¹¿ka z roku 2017 -
„Skracaj dokumenty do jednego wyrazu”, która ca³kowi-
cie zmieni³a system zarz¹dzania instytucjami). 

Post scriptum 
Rok 1218, zamek w Irlandii. Czarnoksiê¿nik Merlin po-
nownie zakrêci³ czarn¹ kul¹. Czarodziejka Viviana patrzy-
³a na niego z niepokojem - jaka bêdzie przysz³oœæ œwia-
ta? Zagrzmia³o, z groty wylecia³y dwa smoki. Nagle na
niebie pojawi³a siê srebrzysta smuga. Krêc¹c siê, krêc¹c
na wszystkie strony, rozœwietli³a niebo, ukazuj¹c trzy lite-
ry. Najpierw pojawi³a siê litera U, za chwilê A, a potem
M. Teraz ju¿ wiesz - powiedzia³ Merlin do Viviany.”

wg prof. Zbyszko Melosika

Wiele godzin, wiele spotkañ przeznaczonych na okreœlanie uniwersyteckiej 
strategii dla przysz³oœci sta³o siê pokus¹ do tego, by puœciæ wodze fantazji 
i nakreœliæ dalekosiê¿n¹ wizjê. Oto ona: 

Uniwersytet mój 
widzê cudowny!!!

Œni³ mi siê sen. W uroczej sennoœci obudzi³em siê i sen zmieni³ siê w rzeczywistoœæ. Zasn¹³em ponownie. 



Pomimo ¿e Sekcja Szermiercza UAM roz-
poczyna swoj¹ w³aœciw¹ dzia³alnoœæ od
paŸdziernika br., jej zwiastunem by³ po-

jedynek inauguracyjny „Pracownik kontra stu-
dent” podczas pamiêtnego Pikniku z okazji
Jubileuszu 90-lecia uczelni. Emocjonuj¹cy
pojedynek szpadowy pomiêdzy profesorem
Zygmuntem Vetulanim z Wydzia³u Matematy-
ki i Informatyki a studentem filozofii Toma-
szem Skupio zakoñczy³ siê tym razem sukce-
sem profesora. Bardzo mi³ym akcentem Jubi-
leuszu by³o równie¿ spotkanie szermierzy 
z premierem Donaldem Tuskiem, któremu
zaprezentowane zosta³y plany rozwoju szer-
mierki akademickiej na UAM. Pan premier
podczas rozmowy przekaza³ ¿yczenia sukce-
sów w tym zakresie.

Fechtunek w ró¿nych postaciach towarzy-
szy³ ludzkoœci od niepamiêtnych czasów.
Przez ca³e stulecia rozwija³ siê, przechodz¹c
rozmaite przeobra¿enia. Pocz¹wszy od pry-
mitywnych form walki, poprzez okres poje-
dynków szermierka sta³a siê bardzo atrakcyj-
n¹ dyscyplin¹ sportow¹. Sta³o siê tak dziêki
w³¹czeniu jej do programu pierwszych Igrzysk
Olimpijskich w 1896 roku. Do dzisiaj pozo-
staje w zaszczytnym gronie dyscyplin olimpij-
skich jako jedna z piêciu konkurencji, rozgry-

wanych na wszystkich igrzyskach ery nowo-
¿ytnej. 

W wielu krajach obok nurtu wyczynowego
sport szermierczy funkcjonuje jako znakomi-
ta forma rekreacji ruchowej. Obci¹¿enia tre-
ningowe mo¿na dostosowaæ do mo¿liwoœci
æwicz¹cych, a nauka fechtunku daje uczniom
wiele satysfakcji. Szermierka jest sportem
par excellence akademickim, swoje kluby po-
siadaj¹ prawie wszystkie renomowane uczel-
nie na œwiecie. Jest to sport walki, myœlenia
i charakteru. Cieszy nas, ¿e ju¿ niebawem
tajniki tej dyscypliny bêd¹ mogli poznawaæ
równie¿ studenci i pracownicy UAM. 

Wspó³zawodnictwo szermiercze odbywa
siê w trzech rodzajach broni: we florecie, 
w szabli i w szpadzie, w konkurencji kobiet 
i mê¿czyzn. Dyscyplina ta jest tak¿e dostêp-
na wielu sportowcom niepe³nosprawnym w
postaci tak zwanej szermierki na wózkach.
Tu zawodnicy niepe³nosprawni maj¹ mo¿li-
woœæ rywalizowania z przeciwnikami pe³no-
sprawnymi na równych zasadach.

Rodzaje broni - szpada, floret i szabla - ró¿-
ni¹ siê pod wzglêdem pola trafienia, sposobu
zadawania trafieñ, umownych zasad walki.
Sprawia to, ¿e adept szermierki ma mo¿liwoœæ
wyboru tego z nich, najlepiej odpowiadaj¹cego

jego temperamentowi i predyspozycjom. We
wszystkich broniach trafienie jest sygnalizowa-
ne przez specjalne urz¹dzenie elektryczne
(aparat sêdziowski), a jego uznanie zale¿y od
interpretacji okolicznoœci zadania trafienia
przez sêdziego. Tym samym szermierka uczy
poszanowania zasad wspólnie uznanych przez
rywali, poszanowania decyzji arbitra i wreszcie
- last but not least - zasad fair play. 

„…Wysoka wartoœæ sportu szermierczego
polega na tym, i¿ anga¿uje on pe³niê fizycz-
nych i psychicznych w³aœciwoœci cz³owieka.
Walcz¹ tu szybkoœæ z szybkoœci¹, wytrzyma-
³oœæ z wytrzyma³oœci¹, technika przeciw tech-
nice, myœl przeciw myœli, wola przeciw woli.
Praca nóg szermierza jest równie szybka jak
u sprintera, rêka pracuje jak u tenisisty, do-
k³adnoœæ i delikatnoœæ prowadzenia broni,
wyczulenie rêki i palców s¹ takie jak u chirur-
ga, ruchy cia³a jak u ekwilibrysty, skupienie
uwagi i napiêcie nerwowe jak u motocyklisty,
pod wzglêdem zdolnoœci kombinacji szer-
mierz odpowiada szachiœcie…” (cyt. za Zol-
tanem Ozoray-Schenkerem, wybitnym trene-
rem i klasykiem szermierki).

Mateusz Witkowski
Wiêcej na stronie: 

www.fencing.amu.edu.pl
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Uniwersytet i fechtunek
Z inicjatywy pracowników, studentów oraz Studium Wychowania Fizycznego i Sportu UAM i zgodnie 
z tradycj¹ wielu oœrodków akademickich na œwiecie, w³adze naszej uczelni inauguruj¹ dzia³alnoœæ kolejnej,
na wskroœ akademickiej dyscypliny sportowej - szermierki. Entuzjaœci tego sportu bêd¹ go mogli uprawiaæ
zarówno w ramach kursowych zajêæ z wychowania fizycznego, jak i w powstaj¹cej przy Studium sekcji
sportowej. Ta ostatnia dostêpna bêdzie tak¿e dla pracowników UAM. Uczelnia przygotowuje ofertê 
dla studentów niepe³nosprawnych w postaci zajêæ dydaktycznych i sportowych z szermierki na wózkach. 



£ekneñski Kompleks Osadniczy, w ramach
którego zarejestrowano szereg stanowisk
archeologicznych, badany jest ju¿ od 27
lat. Stanowi on przedmiot szeroko zakrojo-
nych badañ naukowych interdyscyplinar-
nych, w ramach których naukowcy z nasze-
go Uniwersytetu staraj¹ siê uzyskaæ infor-
macje na temat ¿ycia i dzia³alnoœci kulturo-
wej spo³eczeñstwa u zarania naszej pañ-
stwowoœci. 

W 2008 roku badania te by³y prowadzone
na osadzie handlowej, stanowi¹cej jedno ze
stanowisk, po³o¿onych w centrum £ekneñ-
skiego Kompleksu Osadniczego. Staraniem
Ekspedycji w 2005 roku zosta³o ono wpisa-
ne przez Wielkopolskiego Wojewódzkiego
Konserwatora Zabytków do rejestru. Posia-
da wiêc sta³¹ ochronê prawn¹. Prace te by³y
kontynuacj¹ badañ powierzchniowych z
2007 roku. 

Na podstawie materia³ów archiwalnych 
i szczegó³owych kwerend stwierdzono, ¿e w re-
jonie tej osady w 1861 roku zosta³ odnalezio-
ny srebrny skarb. Jego lokalizacja by³a jednak
nieznana. Po szczegó³owym rozpoznaniu archi-
waliów ustalono miejsce jego znalezienia. 

Skarb ten mia³ wagê ok. 180 gramów. Za-
wiera³ 153 monety, w tym 3 dirhemy arab-
skie, ponad 100 monet niemieckich z ró¿-
nych mennic, m.in. Ottona i Adelheidy (99),
Ottona oraz Henryka, 20 monet czeskich Bo-
les³awa, 13 denarów krzy¿owych typu I oraz
fragmenty ozdób srebrnych. 

W 2005 roku na terenie osady, w rejonie
£ekna i Tarnowa Pa³uckiego, „przygodni
szperacze” znaleŸli inne monety srebrne, tj.
denar Ottona III (983-1002) oraz denar Bole-
s³awa Chrobrego. Powsta³o wiêc zagro¿enie
dla miejsca skarbu. W zwi¹zku z tym w poro-
zumieniu z konserwatorem zabytków w Po-
znaniu podjêto prace, których celem by³o wy-

eksplorowanie jego ewentualnych dalszych
czêœci, których nie zebrano w XIX wieku. Pra-
ce rozpoczêto w 2007 roku i pozyskano
znaczn¹ czêœæ zabytków. Okreœlono te¿ g³ów-
ne miejsce koncentracji rozproszonego w wy-
niku dzia³alnoœci agrotechnicznej i denuda-
cyjnej skarbu. W oparciu o te ustalenia w
2008 roku Ekspedycja Archeologiczna „£ek-
no” z Instytutu Historii UAM pod kierunkiem
prof. dr. hab. Andrzeja M. Wyrwy przy udzia-
le naukowców z Muzeum Archeologicznego w
Poznaniu podjê³a regularne ratownicze prace
wykopaliskowe.

Celem tych badañ by³o wybranie resztek
skarbu oraz ustalenie stratygrafii i sytuacji kul-
turowej pod humusem w wybranych miejscach
stanowiska. Badania prowadzono od 11.08.
do 28.08.2008 roku. W sk³ad Ekspedycji we-
szli: prof. dr hab. Andrzej M. Wyrwa - historyk,
archeolog - kierownik badañ, IH UAM w Pozna-
niu, mgr Tomasz Kasprowicz - archeolog, MAP

W reszcie jest - kaplica D¹brówki. To
ukoronowanie dziesiêciolecia ba-
dañ. W 1999 roku, przy koœciele

Najœwiêtszej Marii Panny na Ostrowie Tum-
skim, uniwersyteccy archeolodzy, pod kierun-
kiem prof. Hanny Kóèki-Krenz, odnaleŸli pala-
tium Mieszka I. Prace wykopaliskowe trwaj¹
tu ju¿ jedenasty sezon. A ka¿dy z nich, krok
po kroku, ods³ania tajemnice sprzed dziesiê-
ciu wieków, zamkniête w kamieniach,
których mowê rozumiej¹ tylko archeolodzy. 

W to, ¿e przy palatium Mieszka I by³a ka-
plica D¹brówki, nigdy nie w¹tpiono. Chrzeœci-
jañska ¿ona pierwszego polskiego w³adcy
musia³a przecie¿ mieæ miejsce do sprawowa-
nia kultu. Odnalezione w minionych sezo-
nach kostki mozaikowe (w sumie 220) dobit-
nie œwiadczy³y o dekoracji kaplicy, prawdopo-
dobnie jej partii o³tarzowej. Ods³oniêta zaœ
pod koniec sezonu wykopaliskowego w 2007
roku i badana w ubieg³ym roku, przewróco-
na, okopcona œciana z zarysem okna by³a

pierwszym, namacalnym œladem kaplicy,
choæ - do tegorocznych odkryæ - nie by³o pew-
noœci czy to rzeczywiœcie œciana kaplicy. 

Wed³ug tradycji z D¹brówk¹ zwi¹zany jest
koœció³ NMP. Bo choæ to œwi¹tynia XV-wiecz-
na, to jeszcze niedawno s¹dzono, ¿e znajduje
siê w miejscu kaplicy z czasów Mieszka I.
Przeprowadzone w ubieg³ych sezonach bada-
nia georadarowe potwierdzi³y, i¿ pod œwi¹tyni¹
zachowa³y siê starsze elementy. Dziœ przypu-
szcza siê, ¿e mog¹ to byæ relikty koœcio³a ro-
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Badania wykopaliskowe Ekspedycji „£ekno” 

Œwi¹tynia D¹brówki 
- Niewa¿ne, ¿e ma³a, wa¿ne, ¿e pierwsza - prof. Hanna Kóèka-Krenz, stoj¹c 
nad wykopem na poznañskim Ostrowie Tumskim, nie posiada siê z radoœci. 



w Poznaniu, Paulina Weso³owska - absolwent-
ka archeologii IP UAM w Poznaniu oraz stu-
denci-praktykanci z Instytutu Prahistorii UAM:
Paulina Szulc i Ma³gorzata Kolasa oraz zatru-
dnieni przez Ekspedycjê Joanna Szulc i Maciej
Szulc. W pracach eksploracyjnych udzia³ brali
robotnicy zatrudnieni przez Urz¹d Gminy w W¹-
growcu za poœrednictwem Urzêdu Pracy w W¹-
growcu: Henryk Buczkowski, Zbigniew Pawlak,
Zbigniew Kuchciak, Leszek Nasi³owski.

Badania te by³y finansowane przez: rekto-
ra UAM, Wielkopolskiego Wojewódzkiego
Konserwatora Zabytków w Poznaniu, wójta
gminy W¹growiec, dziekana Wydzia³u Histo-
rycznego UAM i Muzeum Archeologiczne 
w Poznaniu - transport. Niezale¿nie od powy¿-
szych prace wykopaliskowe by³y sponsorowa-
ne przez pana Marka Szeszyckiego - Spó³ka
„Maj” z W¹growca, Wojciecha Zborowskiego
z W¹growca, Firmê „Propit” z W¹growca 
- pañstwo Gwara, Szko³ê Podstawow¹ w £ek-

nie - dyr Jacek Brzostowski i Intermarché 
w W¹growcu - Eugeniusz Kotowski.

Prace wykopaliskowe prowadzono w trzech
wykopach, klasycznymi metodami oraz bada-
nia powierzchniowe przy wykorzystaniu wykry-
wacza metali. W wyniku tych dzia³añ pozyska-
no dalszy materia³ zabytkowy. Zarejestrowano
te¿ œlady obiektów osadniczych - chat z wcze-
snego œredniowiecza i innych obiektów osadni-
czych, które s¹ obecnie przedmiotem pog³êbio-
nych studiów. W trakcie eksploracji warstw kul-
turowych w latach 2007-2008 z dalszych czê-
œci skarbu odkryto: 317 dirhemów arabskich,
datowanych na od ok. 815 do ok. 960 roku,
207 monet srebrnych, 62 ozdoby srebrne, sre-
brne placki i druty oraz wiele innych cennych
zabytków br¹zowych i o³owianych. 

Szczegó³owe badania powierzchniowe
przeprowadzono te¿ w otulinie osady handlo-
wej, gdzie znaleziono wiele œredniowiecznych
zabytków i z czasów nowo¿ytnych, w tym

m.in. 38 monet datowanych od œredniowie-
cza do czasów nowo¿ytnych, fragmenty sre-
brnych i br¹zowych pierœcionków, fragmenty
rzeŸb, odwa¿niki itp. Wszystkie te przedmio-
ty s¹ obecnie poddawane szczegó³owym 
badaniom specjalistyczny. Ich wyniki zostan¹
i opublikowane w samodzielnej monografii. 

W œwietle przeprowadzonych badañ jedno-
znacznie nale¿y stwierdziæ, ¿e analizowana
osada handlowa, w obrêbie której znaleziono
dalsz¹ czêœæ skarbu, odkrytego w XIX wieku,
a datowanego najpóŸniej na II po³owê X wie-
ku, stanowi bardzo wa¿n¹, integraln¹ czêœæ
centrum £ekneñskiego Kompleksu Osadni-
czego. Odkrycie to ma wielkie znaczenie dla
pe³niejszej interpretacji zjawisk osadniczo 
- kulturowych, a szczególnie handlowych i go-
spodarczych w £ekneñskim Kompleksie Osa-
dniczym oraz dla dziejów wczesnoœrednio-
wiecznej Polski. 

Prof. Andrzej M. Wyrwa
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mañskiego, który stan¹³ obok zniszczonej ka-
plicy D¹brówki. Kiedy kaplica leg³a w gruzach,
³atwiej i ekonomiczniej by³o budowê nowego
koœcio³a przesun¹æ nieco na pó³noc, w nowe
miejsce, a do jego wzniesienia wykorzystaæ 
- jako czêœæ budulca - kamienie p³ytowe ze
starej œwi¹tyni. Preromañskie materia³y bu-
dowlane tkwi¹ wszak w fundamentach gotyc-
kiego koœcio³a. To namacalne œwiadectwo
ci¹g³oœci kultu w tym miejscu. Jednak dopóki
archeolodzy nie zbadaj¹ metod¹ wykopalisko-
w¹, czy romañski koœció³ zalega pod gotyc-
kim, nie bêdziemy tego pewni. 

- Archeologia w³aœnie dlatego jest tak fa-
scynuj¹ca, ¿e niczego nie mo¿na do koñca
przewidzieæ - twierdzi prof. Hanna Kóèka-
Krenz, dziekan Wydzia³u Historycznego UAM.
- Kiedy zak³adamy coœ z góry, myœl¹c, ¿e na-
si przodkowie dzia³ali schematycznie, to naj-
czêœciej jesteœmy w b³êdzie. W nauce nale¿y
pos³ugiwaæ siê analogiami, ale to nie znaczy,
¿e mamy poszukiwaæ identycznych rozwi¹-
zañ. Jeœli kaplica D¹brówki by³a rzeczywiœcie
tak ma³a, jak dziœ s¹dzimy - czyli o wymiarach
wnêtrza oko³o dwóch i pó³ na trzy i pó³ metra,
to zapewne budowla by³a dostosowana do
miejsca i ówczesnych potrzeb. By³a ma³a, bo
trzeba j¹ by³o szybko zbudowaæ, a do tego na
pocz¹tku s³u¿y³a prawdopodobnie kilku oso-
bom - D¹brówce i mo¿e dwóm - trzem chrze-
œcijanom z ni¹ przyby³ym. Nie mo¿emy wyklu-
czyæ, ¿e to, co na razie ods³oniliœmy, to tylko
fragment wiêkszej ca³oœci, ¿e to mo¿e jedy-
nie nawa kaplicy, a reszta znajduje siê rze-
czywiœcie pod koœcio³em NMP. 

Kaplica D¹brówki nie by³a rotund¹ jak
wiêkszoœæ pierwszych, chrzeœcijañskich
œwi¹tyñ na polskich ziemiach, lecz mia³a
kszta³t zbli¿ony do kwadratu i by³a od wscho-
du zamkniêta pó³okr¹g³¹ absyd¹. Jej relikty
odnaleziono po po³udniowej stronie koœcio³a
NMP. Ods³oniêto dwie ³awy fundamentowe z

fragmentami murów pó³nocnej i po³udniowej
œciany kaplicy, jej partiê wejœciow¹ od zacho-
du oraz zarys absydy, a w jej wnêtrzu - stipes
o³tarzowy, czyli podstawê o³tarza. Kaplica
przylega³a do palatium od strony wschodniej,
ale nie by³a z nim zwi¹zana fundamentami 
- le¿a³a dok³adnie na osi wejœcia do palatium.
Wejœcie do niej by³o takim samym rozwi¹za-
niem, jak wejœcie do palatium, zapewne
zwieñczone ³ukiem arkadowym. Byæ mo¿e
obie budowle ³¹czy³y arkady, a mo¿e prze-
strzeñ miêdzy kaplic¹ a palatium pokrywa³
nawet wspólny dach? Na prawo wchodzi³o
siê do kaplicy, na lewo do palatium.  

Pocz¹tek sierpnia, gdy ods³oniêto relikty
tej pierwszej na ziemiach polskich chrzeœci-
jañskiej œwi¹tyni, by³ bardzo gor¹cy dla ar-
cheologów. Ekipy telewizyjne, dziennikarze
prasowi, radiowi nieustannie zasypywali ich
pytaniami. A i mieszkañcy Poznania oraz tu-
ryœci chêtnie tu zagl¹dali. 

- Jestem pod wielkim wra¿eniem tego, jak 
z tak ma³¹ grup¹ pracowników mo¿na osi¹-
gn¹æ tak wiele. Takimi odkryciami uniwersytec-
cy archeolodzy doskonale promuj¹ i Poznañ, 
i uczelniê - powiedzia³ nam prof. Bronis³aw
Marciniak, rektor UAM, który te¿ przyjecha³
obejrzeæ ods³oniête relikty. Anna Plenzler
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Uniwersytet im. Adama Mickiewicza 
w Poznaniu, Politechnika Poznañska
oraz Oœrodek Szkolno-Wychowawczy

dla Dzieci Niewidomych w Owiñskach pod Po-
znaniem w wyniku nawi¹zanej wspó³pracy
rozpoczê³y w 2008 roku realizacjê rozwojo-
wego projektu badawczego pt. „Opracowanie
metody nauki orientacji przestrzennej w du-
¿ym mieœcie dla osób niewidomych z wyko-
rzystaniem dŸwiêków œrodowiska”. Kierowni-
kiem przedsiêwziêcia jest prof. zw. dr hab.
Edward Hojan z Instytutu Akustyki Uniwersy-
tetu im. Adama Mickiewicza, zaœ g³ówni wy-
konawcy to pracownicy:

- Zak³adu Elektroakustyki Instytutu Akusty-
ki Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza 
w Poznaniu,

- Zak³adu Pojazdów Szynowych Instytutu
Silników Spalinowych i Transportu Politechni-
ki Poznañskiej,

- Oœrodka Szkolno-Wychowawczego dla
Dzieci Niewidomych w Owiñskach pod Pozna-
niem.

G³ównym celem projektu jest opracowanie
metody nauki orientacji przestrzennej osób
niewidomych w du¿ej aglomeracji miejskiej
na ró¿nych poziomach procesu nauczania
przy wykorzystaniu dŸwiêków œrodowiska
miejskiego. Przyjêty cel i zakres projektu jest
pierwszym etapem prac, dotycz¹cych opraco-
wania i wdro¿enia koncepcji miasta bezpiecz-
nego dla osób niewidomych.

Nauka orientacji przestrzennej jest 
niezbêdnym elementem procesu edukacji
osób niewidomych, ociemnia³ych oraz s³abo-
widz¹cych. Mimo olbrzymiego postêpu tech-
nik informatycznych, rozwoju technologii
sprzêtowych, nauka poruszania siê niewido-
mych w terenie bli¿szym i dalszym pos³uguje
siê jeszcze obecnie starymi, nie zawsze efek-

tywnymi metodami. W nauce orientacji prze-
strzennej nie wykorzystuje siê w dostatecz-
nym stopniu najwa¿niejszego dla osób niewi-
domych zmys³u - zmys³u s³uchu. Dlatego
opracowanie metody nauczania orientacji
przestrzennej z wykorzystaniem dŸwiêków
œrodowiskowych bêdzie ogromnym krokiem
w przybli¿eniu niewidomym otaczaj¹cego ich
œwiata. Autorzy projektu zak³adaj¹ równie¿,
¿e jest mo¿liwe takie wyæwiczenie s³uchu,
aby by³ on w wiêkszym stopniu substytutem
wzroku w orientacji przestrzennej ni¿ jest do-
t¹d.

Planowanym efektem koñcowym projektu
bêdzie:

- opracowanie nowatorskiej metody nauki
orientacji przestrzennej, opartej na nowocze-
snych technologiach, wykorzystuj¹cych
dŸwiêki œrodowiska, w ramach niej zostanie
stworzona biblioteka dŸwiêków œrodowiska
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Opracowanie metody nauki orientacji przestrzennej w du¿ym mieœcie 
dla osób niewidomych z wykorzystaniem dŸwiêków œrodowiska
Projekt badawczy rozwojowy
Decyzja MNiSW nr 0393/R/H03/2008/04
Numer rejestracyjny wniosku: N R11 0008 04
Kierownik: prof. zw. dr hab. Edward Hojan

Projekt badawczy dla Oœrodka Szkolno-Wychowawczego w Owiñskach

DŸwiêki s¹ „mow¹” uniwersaln¹
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miejskiego, która bêdzie wykorzystywana 
w nauce orientacji przestrzennej na terenie
ca³ego kraju (jako ¿e dŸwiêki s¹ „mow¹” uni-
wersaln¹) oraz we wszystkich œrodowiskach
niewidomych niezale¿nie od miejsca zamie-
szkania,

- wypracowanie standardów dŸwiêkowych,
niezbêdnych niewidomym na przejœciach dla
pieszych, które planuje siê wprowadziæ w po-
staci ujednoliconej sygnalizacji w Poznaniu,

- koncepcja stworzenia urz¹dzeñ wykorzy-
stuj¹cych dŸwiêki i drgania, które stan¹ siê
pomocami dydaktycznymi w nauce orientacji
przestrzennej,

- opracowanie za³o¿eñ koncepcyjnych do
nauki orientacji przestrzennej dla dzieci 
i m³odzie¿y w Parku Orientacji Przestrzennej
na terenie szko³y w Owiñskach.

Dotychczas zakoñczy³ siê pierwszy etap re-
alizacji projektu, dotycz¹cy oceny i identyfika-
cji problemów zwi¹zanych z poruszaniem siê
osób niewidomych w du¿ych aglomeracjach
miejskich. Przeprowadzenie szeroko zakrojo-
nych badañ ankietowych wœród osób niewido-
mych w ró¿nym wieku pozwoli³o na wy³onienie
dŸwiêków i sytuacji akustycznych, które mog¹
wspomagaæ lub zak³ócaæ orientacjê prze-
strzenn¹ w du¿ym mieœcie. Do najbardziej
charakterystycznych odg³osów miasta, mog¹-
cych wspomagaæ naukê orientacji ankietowa-
ni najczêœciej zaliczali: dŸwiêki zewnêtrzne 
i wewnêtrzne jad¹cych pojedynczych poja-
zdów, dŸwiêki ruchu ulicznego, dŸwiêki i drga-
nia charakterystycznych miejsc w mieœcie,
np. szpitali, koœcio³ów, banków, sklepów,
urzêdów, parków, maszyn budowlanych, lot-
nisk, du¿ych skupisk ludzi itp. oraz dŸwiêki sy-
tuacji atmosferycznych i przyrodniczych (wia-
tru, deszczu, œniegu, szelestu suchych liœci,
szumu drzew i krzewów). Pozyskane w ten
sposób informacje pos³u¿¹ do realizacji kolej-
nych etapów zadañ badawczych grantu.

Aktualnie realizowane zadania badawcze
skupiaj¹ siê na nastêpuj¹cych zagadnie-
niach:

1. Identyfikacja i klasyfikacja Ÿróde³
dŸwiêków, które s¹ istotne w orientacji
przestrzennej w du¿ych aglomeracjach
miejskich oraz przeprowadzenie analizy wy-
korzystania drgañ jako sygna³u wspomaga-
j¹cego orientacjê przestrzenn¹.

W ramach tego zadania przewiduje siê
opracowanie, na podstawie wyników przepro-
wadzonej ankiety wœród osób niewidomych,
specjalnej metodyki badañ, wed³ug której bê-
d¹ zarejestrowane sygna³y wibroakustyczne,
generowane w du¿ej aglomeracji miejskiej.
Wszystkie pomiary przewidziane w tym zada-
niu zostan¹ przeprowadzone w rzeczywistych
warunkach œrodowiska miasta Poznania.
Drgania rejestrowane bêd¹ przy u¿yciu sej-
smicznego przetwornika drgañ, natomiast
badania dŸwiêków dokonane bêd¹ przy za-
stosowaniu nastêpuj¹cych technik pomiaro-
wych: pomiaru punktowego, wielopunktowe-
go - przy zastosowaniu matrycy mikrofonów
oraz z wykorzystaniem mikrofonu dwuuszne-
go i manekina torsu i g³owy cz³owieka HATS

(Head and Torso Simulator) typ 4100 D firmy
Brüel & Kjar. Wykorzystanie w badaniach ma-
nekina jest podyktowane potrzeb¹ dok³ad-
nych odwzorowañ sposobu percepcji wra¿eñ
akustycznych, odbieranych przez cz³owieka.
Wynika to z faktu, ¿e manekin zosta³ wyposa-
¿ony w mikrofony pola swobodnego, umie-
szczone w otworach usznych oraz sztuczne
ma³¿owiny uszne o w³aœciwoœciach odpowia-
daj¹cych charakterystyce fizyko-fizjologicznej
ucha ludzkiego. Na dwóch kolejnych fotogra-
fiach przedstawiono sceneriê i tory pomiaro-
we, przy zastosowaniu których prowadzone
s¹ badania dŸwiêków i drgañ w œrodowisku
miasta Poznania.

2. Badanie parametrów akustycznych sy-
gnalizacji œwietlno-dŸwiêkowej na przej-
œciach dla pieszych.

G³ównym celem tego zadania jest opraco-
wanie standardu sygnalizacji œwietlno-dŸwiê-
kowej na przejœciach dla pieszych z uwzglê-
dnieniem ostrze¿eñ o niebezpieczeñstwach 
i obecnoœci dŸwiêkowych informatorów o zda-
rzeniach na skrzy¿owaniu. Efektem koñco-
wym zadania ma byæ stworzenie programu
komputerowego, który bêdzie umo¿liwia³ pro-
jektowanie nag³oœnienia ró¿nych rodzajów
przejœæ dla pieszych: przejœcie przez pojedyn-
cz¹ i podwójn¹ jezdniê oraz proste i z³o¿one
skrzy¿owanie. Prowadzone badania bêd¹ sku-
piaæ siê w pierwszym rzêdzie na opracowa-
niach laboratoryjnych g³oœników (przeprowa-
dzanych w kabinie bezechowej), które mo¿na
zastosowaæ w sygnalizatorach akustycznych
na przejœciach dla pieszych oraz testach od-
s³uchowych, zwi¹zanych z ocen¹ percepcji wy-
branych sygna³ów akustycznych w ciszy, na
tle ha³asu ulicznego, a tak¿e oceny ich do-

kuczliwoœci. Na podstawie zebranych wyników
badañ i analiz zostanie stworzone w Poznaniu
wzorcowe przejœcie dla pieszych, gdzie przez
pewien czas osoby niewidome bêd¹ mog³y te-
stowaæ skutecznoœæ zastosowanego syste-
mu. Na ostatniej fotografii przedstawiono sce-
nerie badañ percepcji sygna³ów akustycznych
na tle ha³asu ulicznego, jakie mog¹ zostaæ za-
stosowane na przejœciach dla pieszych.

Na podstawie zarejestrowanych dŸwiêków
w œrodowisku miasta Poznania zostanie
opracowana biblioteka (Bank DŸwiêków) zda-
rzeñ dŸwiêkowych, charakterystycznych dla
aglomeracji miejskiej oraz opracowana zosta-
nie metoda nauki orientacji przestrzennej
osób niewidomych w mieœcie na ka¿dym eta-
pie edukacji treningu s³uchowego osób niewi-
domych. Weryfikacja opracowanej metody
bêdzie mo¿liwa w nowo budowanym Parku
Orientacji Przestrzennej, mieszcz¹cym siê w
Oœrodku Szkolno-Wychowawczym dla Dzieci
Niewidomych w Owiñskach pod Poznaniem
oraz w Atlasie Komunikacyjnym Miasta Po-
znania.

Zaakceptowany system sygnalizacji œwietl-
no-dŸwiêkowej przez osoby niewidome zosta-
nie przedstawiony jako propozycja do zasto-
sowania w Poznaniu, a tak¿e w budowanym
Parku Orientacji Przestrzennej w Owiñskach
pod Poznaniem.

Dodatkowo tak¿e w ramach grantu zosta-
nie opracowana propozycja wytycznych do
normy, dotycz¹cej sygnalizacji œwietlno-
dŸwiêkowej na przejœciach dla pieszych.

Prezentowany artyku³ jest pierwszym z se-
rii, o dalszych postêpach i efektach realizacji
projektu bêdziemy informowaæ w nastêpnych
publikacjach.
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IX MIÊDZYNARODOWY FESTIWAL CHÓRÓW UNIWERSYTECKICH UNIVERSITAS CANTAT 2009

I jeszcze s³ychaæ œpiew...

Organizatorzy: PATRONAT MEDIALNY

klub festiwalowy SPONSORZY
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• •  Po wielu latach zwi¹zku z Uniwersytec-
kim Studiem Filmowym Pan ju¿ wie, co
trzeba zrobiæ, co mieæ, czym dysponowaæ,
by tworzyæ z powodzeniem takie w³aœnie
medium… 

- Znacz¹ce doœwiadczenia ju¿ mamy. Uni-
wersytet nasz jest jedn¹ z nielicznych uczel-
ni, która mo¿e pochwaliæ siê w³asnym, profe-
sjonalnym i samodzielnie wyprodukowanym
programem telewizyjnym, emitowanym naj-
pierw na antenie telewizji regionalnej PTV -
TVP3, a potem Wielkopolskiej Telewizji Ka-
blowej - WTK. Jesteœmy wyposa¿eni w profe-
sjonalny sprzêt filmowy, mamy cykliczn¹ pro-
dukcjê programów telewizyjnych, w³asne stu-
dio. Przygotowujemy i emitujemy cztery trady-
cyjne ju¿ cykle programów: „Magazyn Akade-
micki”, „Wybitne postacie Uniwersytetu”, da-
lej „Z filmoteki UAM”, a tak¿e prelekcje, w
tym wyk³ady telewizyjne pod has³em „Arcy-
dzie³a - Arcymyœli...”. 

• •  Ka¿dy z tych tych cykli programowych,
choæ w nieco odmienny sposób, przybli¿a
sprawy Uniwersytetu i spo³ecznoœci akade-
mickiej, mieszkañcom regionu. 

- Tak, oczywiœcie, „Magazyn Akademicki”
nadawany przez kilka lat (prawie 200 odcin-
ków) na antenie regionalnego programu tele-
wizji mia³ charakter informacyjno-reporta¿owy.
Obecny „Z ¿ycia Uniwersytetu”, emitowany
przez Wielkopolsk¹ Telewizjê Kablow¹, te¿,
rzecz jasna, taki jest. Sk³ada siê z bie¿¹cych
informacji o istotnych dla uczelni wydarze-
niach, felietonów filmowych, zwi¹zanych 
z problematyk¹ naukow¹, edukacyjn¹, kultu-
raln¹. Program ten emitowany jest co dwa ty-
godnie. Ponadto 10 lat pracy Studia Filmowe-
go zaowocowa³o produkcj¹ niespotykan¹ w
Polsce w tego typu placówkach. Jest to oko³o
1000 pozycji: filmów dokumentalnych, popu-
larnonaukowych, promocyjnych, zarejestrowa-
nych wyk³adów (a niekiedy wrêcz spektakli) 
z ró¿nych dziedzin nauki, a tak¿e zapisy filmo-
we znacz¹cych uroczystoœci, doktoratów ho-
norowych, koncertów itd. Przedstawiamy po-
znaniakom wybitne postacie naszej uczelni. 

• •  Prowadzicie te¿ swoisty Uniwersytet
Otwarty, bo do tego chyba mo¿na sprowa-
dziæ ideê cyklu wyk³adów telewizyjnych pod
wspólnym has³em: „Arcydzie³a - Arcymy-
œli…”.

- Tak, to szczególna, moim zdaniem, forma
upowszechniania nauki. Bo oto z wyk³adami

na najwy¿szym poziomie docieramy do do-
mów poznaniaków. Ludziom nawet zupe³nie
nie zwi¹zanym z uczelni¹ umo¿liwiamy ucze-
stnictwo w ¿yciu uniwersyteckim, w jego naj-
bardziej typowej formie - w wyk³adzie. 

• •  Nie³atwo opracowaæ taki wyk³ad, aby
trafia³ nie tylko do odbiorców przygotowa-
nych merytorycznie - studentów, licealistów
nauczycieli, ale tak¿e do szerokiego grona,
równie¿ gospodyñ domowych, ludzi star-
szych, nieaktywnych zawodowo, ale wci¹¿
jeszcze ciekawych œwiata… 

- To prawda. Dla uczonego zajêcie miejsca
naprzeciwko kamery to czêsto du¿e wyzwa-
nie. Musi mówiæ tak, by spe³niæ nie tylko kry-
teria naukowe, ale równoczeœnie zaintereso-
waæ, przyci¹gn¹æ zró¿nicowane audytorium,
utrzymaæ uwagê - tematem, sposobem pre-
zentacji. Wielu naukowców nieŸle musi siê
natrudziæ, by wyg³osiæ taki przekaz o wyso-
kim poziomie naukowym, a równoczeœnie
zrozumia³y, nawet medialnie atrakcyjny… 

• •  Jakie na przyk³ad tematy wybrano? 
- Wymieniê tylko kilka: „O tym jak Herakles

walczy³ z hydr¹, czyli o potêdze i s³aboœciach
matematyki” (prof. Roman Murawski), „W
œwiecie manipulacji, reklamy i pods³uchów,
czyli jak komunikuj¹ siê ptaki” (prof. Tomasz
Osiejuk), „O tak zwanym kryzysie wartoœci”
(prof. Roman Kubicki). Mamy bogat¹ filmote-
kê, a wielk¹ wartoœci¹ jest archiwum na-
szych prac, równie¿ tej ich czêœci, która nie
zosta³a wykorzystana w ostatecznej wersji fil-
mu czy programu. To trudna do przecenienia
dokumentacja ¿ycia Uniwersytetu i jego ludzi. 

• •  Przez ca³y czas realizowane s¹ nowe te-
maty? 

- W tej chwili jesteœmy w kategorii popula-
ryzuj¹cej naukê potentatami nie tylko poœród
szkó³ wy¿szych, ale mogê œmia³o powiedzieæ
- wœród telewizji zajmuj¹cych siê nauk¹ 
w ogóle. Zwracaj¹ siê do nas z propozycj¹
wspó³pracy, proœb¹ o materia³y filmowe tele-
wizje publiczne i komercyjne, a tak¿e ró¿ne
oœrodki akademickie w kraju i z zagranicy. 
W ostatnim czasie zespó³ nasz podj¹³ siê ko-
lejnego wyzwania: uruchomienia Uniwersy-
teckiej Telewizji Internetowej. W tej mierze je-
steœmy prawdziwymi pionierami. Impulsem
do dzia³añ w dziedzinie realizacji produkcji fil-
mowej i popularyzacji nauki by³o powo³anie w
roku 2004 Oœrodka Dydaktyczno-Multime-

dialnego na Wydziale Fizyki, w sk³ad którego
wesz³o Uniwersyteckie Studio Filmowe. Jed-
nostka ta przejê³a wszystkie funkcje filmowe-
go zapisywania znacz¹cych na Uniwersytecie
wydarzeñ, a tym samym umo¿liwiona zosta³a
promocja wszystkich wydzia³ów uniwersytec-
kich. Uniwersytet podpisa³ wieloletni¹ umo-
wê o wspó³pracy z Telewizj¹ WTK, co pozwo-
li³o nam na nieskrêpowan¹ emisjê naszych
programów i zapewni³o ogromn¹ ogl¹dalnoœæ
naszych produkcji. To prawdziwy ewenement,
¿e telewizja komercyjna tak wiele czasu ante-
nowego poœwiêca sprawom popularyzacji na-
uki i uczelni. Od niedawna wspó³pracujemy
tak¿e z Poznañskim Centrum Superkompute-
rowo- Sieciowym. Efektem jest mo¿liwoœæ
bezpoœrednich transmisji internetowych i te-
lewizyjnych ze wszystkich najwa¿niejszych wy-
darzeñ uniwersyteckich.

• •  Prawdziwy XXI wiek? 
- Tak, ale utrzymanie siê na tej pozycji wy-

maga ci¹g³ego rozwoju, zw³aszcza w sensie
technicznym. Wyposa¿enie sprzed 10 lat to
ju¿, niestety, sprzêt przestarza³y. Aby wspó³-
dzia³aæ z innymi partnerami, musimy uzupe³-
niaæ nasze wyposa¿enie, zamieniaæ urz¹dze-
nia z analogowych na cyfrowe. To kosztuje.
Dziêki œrodkom finansowym, które otrzyma-
liœmy od poprzednich i obecnych w³adz uni-
wersyteckich oraz tym wypracowanym z dzia-
³alnoœci us³ugowej oœrodka, stopniowo prze-
prowadzamy rewitalizacjê sprzêtu filmowego
i telewizyjnego. W tej chwili nasze programy
realizujemy w technice cyfrowej, co jest ju¿
standardem we wszystkich stacjach telewi-
zyjnych.

• •  Nic jednak nie uda³oby siê bez w³aœciwe-
go zespo³u, bez ludzi skupionych wokó³ Stu-
dia Filmowego... 

- Tak, to prawda, w ci¹gu ostatniego okre-
su uda³o siê nam siê stworzyæ zespó³ specja-
listów wysokiej klasy. S¹ w nim monta¿yœci
filmowi, dŸwiêkowcy, oœwietleniowcy, kame-
rzyœci, elektronicy, informatycy, lektorzy, zna-
ni dziennikarze, realizatorzy filmowi i telewi-
zyjni itp. Si³a i ogromne zaanga¿owanie tej
grupy pozwala nam zmagaæ siê z przeciwno-
œciami, ale i w swoich zamierzeniach mierzyæ
coraz wy¿ej i ambitniej. To dziêki temu osta-
nie lata by³y najlepszym okresem w dotych-
czasowej dzia³alnoœci Uniwersyteckiego Stu-
dia Filmowego i naszej misji - jak najlepszej
promocji Uniwersytetu im. A. Mickiewicza.
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10 lat uniwersyteckiego Studia Filmowego

Indeks i ekran
Z dr. Stefanem Habry³o, kierownikiem Oœrodka Dydaktyczno-
Multimedialnego UAM, rozmawia Jolanta Lenartowicz 
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Na swój XVII Zjazd redaktorzy pism akademickich 
z ca³ej niemal Polski przyjechali do Poznania.
Nasz Uniwersytet, 

w tym g³ównie redakcja „¯ycia Uniwersyteckiego”, ju¿ po raz
drugi w historii zjazdów pe³ni³ rolê gospodarza spotkania. 

Staraliœmy siê w ci¹gu trzech dni pobytu Kole¿anek 
i Kolegów pokazaæ jak najwiêcej z ¿ycia uczelni, a tak¿e 
Poznania, oœrodka akademickiego. 

W programie przygotowano wiêc: 
• •  Spotkanie z Kolegium Rektorów Miasta Poznania, kiedy 
to mo¿na by³o dyskutowaæ na temat ca³ego akademickiego
œrodowiska. 
• •  Zwiedzanie kampusu Morasko, gdzie toczono debaty 
na temat przedsiêbiorczoœci akademickiej i sposobów promo-
wania nauki i uczelni.
• •  Odwiedzenie laboratoriów i pracowni.
• •  Nie zabrak³o te¿ towarzyskich rozmów i spacerów. 


